
Panie wójcie, zarządza 
pan gminą już od 8 lat. Może 
wystarczy? Może warto od-
dać stery gminy komuś no-
wemu?

Dwie kadencje, to dużo 
czasu, żeby się wykazać. Po-
czątki, jak to zwykle bywa, 
do najłatwiejszych nie nale-
żały. Było wiele pomysłów, 
zadania, które zaplanowałem, 
środki unijne do wykorzy-
stania na różne działania, 
o których wcześniej nawet nie 
myślałem. Trzeba było wiele 
spraw poukładać, stworzyć 
kolejkę ważnych inwestycji 
i oczywiście liczyć się z tym, że 
w Urzędzie Marszałkowskim, 
będą się pojawiały kolejne 
programy, z których musimy 
skorzystać, bo inaczej pienią-
dze na te akurat zadania bez-
powrotnie przepadną. Jednak 
z czasem, wszystko udało się 
poukładać. Zorganizowałem 
kadrę ludzi, bez których dzi-
siaj urząd nie mógłby spraw-
nie funkcjonować i realizować 
jednocześnie tak wielu zadań. 

Sam jestem mieszkań-
cem tej gminy i zależy mi na 
tym, aby cała moc i  wszystkie 
działania skierowane były na 
poprawę jakości życia miesz-
kańców gminy. Oczywiście 
zastanawiałem się nad tym, 
czy nadal kandydować i brać 
na siebie odpowiedzialność 
i zobowiązania względem 
mieszkańców, bo jak wiado-
mo oczekiwania rosną. Jednak 
do dzisiaj nie widzę, bezpartyj-

nego kandydata, dla którego 
sprawy Gminy Sulmierzyce, 
będą ważniejsze od partyjnych 
zobowiązań względem tzw. lo-
kalnych partyjnych liderów, 
którzy jeszcze niedawno dwo-
ili się i troili, żeby pozbawić 
gminę Sulmierzyce dochodów 
z opłaty eksploatacyjnej, która 
jest na tą chwilę kluczowa jeśli 
chodzi o dalszy, szybki rozwój 
gminy w kierunku odnawial-
nych źródeł energii, na które 
przecież mieszkańcy czekają 
już od kilku lat.

Trzeba przyznać, że 
przez ostatnie lata gmina 
nabrała dużej prędkości. 
Mam na myśli oczywiście 

inwestycje. Czy uda się taki 
stan utrzymać? Nie będziecie 
musieli hamować z powodu 
rosnącego zadłużenia?

Faktem jest, że z roku na 
rok gmina coraz więcej środ-
ków przeznacza na inwestycje 
drogowe, kubaturowe i inne. 
Wszystko, co budujemy lub 
kupujemy – mam tu na my-
śli samochody dla jednostek 
Ochotniczych Straży Pożar-
nych w Sulmierzycach, Cho-
rzenicach i Bogumiłowicach 
oraz wysokiej jakości sprzęt 
do Gminnego Ośrodka Zdro-
wia służy zaspokajaniu po-
trzeb naszych mieszkańców. 
Musimy jednak pamiętać, że 

pieniądze na inwestycje po-
chodzą nie tylko z budżetu 
gminy, ale w znacznej mie-
rze ze źródeł zewnętrznych. 
Jesteśmy czujni i staramy się 
pozyskiwać tych środków jak 
najwięcej zarówno z Woje-
wódzkiego Funduszu Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Łodzi, który do-
finansował (w postaci umo-
rzenia spłaty wcześniej zacią-
gniętych pożyczek) między 
innymi termomodernizację 
budynku świetlicy wiejskiej 
w miejscowości Ostrołęka, czy 
zakup samochodu pożarni-
czego dla OSP Bogumiłowice 
oraz przede wszystkim z bu-
dżetu Unii Europejskiej. 

W samym tylko roku 2017 
i 2018 udało nam się pozyskać 
ponad 11 milionów złotych na 
budowę pasywnego budynku 
przedszkola, budowę targowi-
ska gminnego oraz budowę 
strzelnicy sportowej w ramach 
promowania gminy Sulmie-
rzyce jako gminy atrakcyjnej 
turystycznie. Z Urzędu Mar-
szałkowskiego Województwa 
Łódzkiego co roku udaje nam 
się pozyskiwać środki z prze-
znaczeniem na modernizację 
dróg dojazdowych do pól. 

Łącznie w ciągu czterech 
lat na modernizację dróg do-
jazdowych do pól wydano 
ponad 6 mln złotych. Nakłady 
te przyniosły efekt w postaci 
ponad 11 kilometrów nowych 
dróg, zwiększając tym samym 
bezpieczeństwo osób poru-
szających się po terenie gminy 
Sulmierzyce. 

Oczywiście realizacja tych 
projektów wymaga wkładu 
własnego ale do osiągnięcia 
maksymalnego dopuszczone-
go poziomu zadłużenia gminy 
mamy jeszcze naprawdę dale-
ko. Dlatego na pewno nie za-
mierzamy hamować, a raczej 
przeciwnie – przyspieszamy. 

Aktualnie staramy się 
o środki na zagospodarowanie 
parku w miejscowości Cho-
rzenice oraz wymianę kotłów 
centralnego ogrzewania w bu-
dynkach mieszkalnych na ko-
tły opalane pelletem, gazem 
lub olejem. 
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W ostatnim czasie 
w Sulmierzycach oddano do 
użytku nowe przedszkole. 
O takim mieszkańcy innych 
gmin mogą jedynie poma-
rzyć. Czy jest pan zadowolo-
ny z efektu końcowego?

Jestem bardzo zadowo-
lony, że w tak krótkim czasie 
udało się nam wybudować 
tak wspaniały obiekt. Można 
powiedzieć, że budynek ten 
powstał w tempie ekspreso-
wym – umowę o dofinanso-
wanie o wartości ponad 5 mln 
193 tys złotych podpisaliśmy 
w marcu 2017r., w maju 
2017r. wyłoniliśmy wyko-
nawcę, którego zadaniem 
było najpierw opracowanie 
projektu, uzyskanie pozwo-
lenia na budowę, a następnie 
wybudowanie obiektu i odda-
nie go do użytku. Decyzja na 
użytkowanie została wyda-
na 23 sierpnia 2018r. Dzięki 
temu od nowego roku szkol-
nego maluchy z terenu gminy 
mogą już uczyć się i bawić 
w nowoczesnym obiekcie na 
miarę XXI wieku. 

Przedszkole przeznaczo-
ne jest łącznie dla max. 125 
dzieci – pięć oddziałów po 25 
dzieci. Budynek przedszkola 
jest obiektem wolnostojącym, 
jednokondygnacyjnym, nie 
podpiwniczonym, zrealizo-
wanym w technologii trady-
cyjnej o pełnym programie 
użytkowym z własnym blo-
kiem żywieniowym. Potrzeby 
cieplne realizowane są w 100 
procentach poprzez instala-
cje ogrzewania podłogowe-
go zasilanego z pomp ciepła 
z wymiennikiem gruntowym 
pionowym. W celu zminima-
lizowania strat cieplnych za-
stosowana została instalacja 
wentylacji mechanicznej na-
wiewno-wywiewnej z odzy-
skiem ciepła dla całego obiek-
tu, służąca do wentylowania 
pomieszczeń.

A co z budynkiem po 
starym przedszkolu? W jaki 
sposób ma pan zamiar je 
wykorzystać? 

No cóż, pomysłów było 
wiele, ale mieszkańcy gminy 
chyba najbardziej potrzebują 
żłobka. Niestety w obecnym 
stanie budynek po byłym 
przedszkolu nie spełnia wy-
magań przeciwpożarowych. 
Największy problem stanowi 
zbyt wąska klatka schodowa 
oraz zbyt małe sale. Musimy 
więc sprawdzić, czy bardziej 
kosztowne będzie dostosowa-
nie budynku do wymogów 
przeciwpożarowych czy też 
jego wyburzenie i postawienie 
na tej działce nowego budyn-
ku żłobka.

Trwa budowa nowe-
go placu targowego wraz 
z zapleczem. Kiedy miesz-
kańcy będą mogli z niego 
korzystać?

Trudne pytanie, gdyż 
prace na terenie targowiska 
wciąż trwają. Zgodnie z za-
wartą umową z wykonawcą 
inwestycji roboty budow-
lane powinny zakończyć 
się do końca października 
bieżącego roku. Targowisko 
przeznaczone będzie łącz-
nie dla 70 stanowisk – pięć 
pawilonów po 14 stanowisk. 
Pawilony będą obiektami 
wolnostojącymi, jednokon-

dygnacyjnymi, nie podpiw-
niczonymi, zrealizowanymi 
w konstrukcji stalowej na 
planie prostokąta o wym. 
32m x 18,8 m (jeden obiekt). 
Targ będzie funkcjonował na 
zasadzie „sprzedaży z samo-
chodu”. Umowa na realizację 
inwestycji podpisana została 
2 maja 2018r., a jej wartość to 
3.444.000 zł brutto. Przypo-

mnę, że na budowę targowi-
ska gminnego również uda-
ło nam się pozyskać środki 
z budżetu Unii Europejskiej 
w kwocie 982.694 zł.

W gminie Sulmie-
rzyce sporo dzieje się też 
w kulturze. Każdego roku 
oprócz dużej imprezy ‚‚Ce-
peliada’’ mieszkańcy mogą 
liczyć też na cykl imprez 
organizowanych przez bi-
bliotekę. 

To prawda. Minęły czte-
ry lata działalności  biblioteki 
w nowym budynku. Ostatnie 
lata zaowocowały wieloma 
wydarzeniami kulturalnymi, 
skierowanymi do wszystkich 
grup wiekowych.  Odbywa-
ją się zajęcia stałe, cykliczne 
jak i takie, które są przygo-
towywane w odpowiedzi na 
potrzeby małych lub całkiem 
dużych czytelników. Choć 
nie sposób wymienić tutaj 
wszystkich działań przypo-
mnę te najważniejsze. Klub 
Malucha jest dumą biblio-
teki. Spotykają się tam naj-
młodsi wielbiciele książnicy. 
Grupa ta spotyka się przez 
cały rok, bawi, poznaje świat 
i środowisko rówieśnicze, 
rozwija swoje zdolności. 

Dzieci i młodzież szkolna 
ma możliwość skorzystania 
z zajęć podczas godzin lek-
cyjnych jak i popołudnio-
wych. Zapraszani są młodzi 
czytelnicy do udziału m. in.: 
w spotkaniach autorskich, 
realizowanych projektach 
i akcjach ogólnopolskich, 
lekcjach bibliotecznych. Po-
południami dla chętnych od-

bywają się zajęcia plastyczne, 
próby Orkiestry Dętej, próby 
sekcji werblistów oraz nauka 
gry na keyboardzie. Podczas 
prób młodzież ma możliwość 
szlifowania swoich umiejęt-
ności po to, aby móc godnie 
reprezentować naszą gminę 
w powiecie, województwie 
i kraju. W tym roku Gmin-
na Orkiestra Dęta uświetniła 
wiele uroczystości gminnych, 
kościelnych i krajowych.

Dla dorosłych czytelni-
ków również istnieje szeroki 
wachlarz możliwości. Z myślą 
o kobietach zostały utworzone 
warsztaty artystyczne, gdzie 
uczestniczki mogą w miłej at-
mosferze tworzyć swoje dzie-
ła. Poza tym mogą brać udział 
w zajęciach sportowych takich 
jak gimnastyka i joga. Każ-
dego roku uroczyście obcho-
dzony jest Dzień Kobiet, na 
który zapraszani są różni ar-
tyści. Wyjazdy do teatru, wy-
cieczki krajoznawcze, udział 
w Polskiej Nocy Kabaretowej 
w opolskim amfiteatrze na 
stałe wpisały się do bibliotecz-
nego kalendarza.

Biblioteka to także miej-
sce gdzie miło i aktywnie czas 
spędzić mogą całe rodziny. 
Jednym ze sposobów aktyw-
nego uczestnictwa w gronie 

czytelników jest rajd rowero-
wy „Odjazdowy bibliotekarz”. 
Koncerty muzyczne są świet-
ną propozycją na spędzenie 
razem popołudnia. 

Z dumą przyznaję, iż 
biblioteka stała się centrum 
kultury naszej gminy i wciąż 
stara się zaspokoić potrze-
by edukacyjne i kulturalne 
mieszkańców.

Na terenie gminy prężnie 
działają też różne stowarzy-
szenia. Wiem, że ta aktyw-
ność lokalnej społeczności 
jest dla pana bardzo ważna.

Na terenie gminy Sul-
mierzyce prężnie działa sześć 
stowarzyszeń o charakterze 
kulturalnym i prospołecz-
nym, które powstały z ini-
cjatywy mieszkańców i mają 
ogromne znaczenie dla lo-
kalnej społeczności. Każde 
ze stowarzyszeń otrzymało 
w 2018 r. dotację z budżetu 
gminy w wysokości 6 tys. zł 
na realizację zadań publicz-
nych określonych w pro-
gramie współpracy z orga-
nizacjami pozarządowymi. 
W ramach powierzonych 
zadań organizowane są róż-
nego rodzaju spotkania oko-
licznościowe zarówno dla 
dorosłych, młodzieży i dzieci 
np. Dzień Dziecka, Mikołaj-
ki, Dzień Kobiet, bal seniora, 
pikniki rodzinne, ogniska 
oraz wycieczki krajoznawcze 
i wyjazdy na przedstawienia 
teatralne. Udział w takich 
przedsięwzięciach przyczynia 
się do budowania dobrych 
relacji oraz umacniania więzi 
pomiędzy mieszkańcami.

Nie możemy zapomnieć 
o sporcie. W tej dziedzinie 
gmina Sulmierzyce, można 
powiedzieć, wiedzie prym na 
tle sąsiadów. Powstała siłow-
nia dla mieszkańców, stowa-
rzyszenie dla młodych piłka-
rzy, ciągle działają też sekcje 
sportowe: tenis stołowy, ka-
rate, pilates, zajęcia taneczne 
i inne… No i sztandarowa 
już chyba akcja ‘’wszyscy na 
rowery’’. Skąd taki duży na-
cisk na sport?

Sport od samego po-
czątku sprawowania mojego 
urzędu był niezmiernie ważny. 
Cieszę się bardzo, iż w każdym 
roku oferta dla mieszkańców 
staje się coraz szersza i bogat-
sza - zarówno dla dzieci jak 
i dorosłych. Tak naprawdę, 

To co dzieje się w Gminie Sulmierzyce to w pew-
nej części moje pomysły, ale przede wszystkim 
pomysły radnych. Od tych ludzi zależy, czy się 
rozwijamy, czy cofamy. 
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przy odrobinie dobrej woli, 
każdy chętny może znaleźć 
coś dla siebie. Warto dodać, iż 
oprócz zajęć z wymienionych 
w pytaniu dyscyplin, organi-
zujemy także szereg zawodów 
i turniejów, w których każdy 
może spróbować swoich sił. 
Mamy turnieje piłki nożnej, 
ligę halową, turnieje tenisa 
stołowego, zawody wędkar-
skie i strzeleckie, zarówno dla 
zawodowców, jak i amatorów. 
Nie bez znaczenia jest fakt, iż 
oprócz organizacji szeregu 
zajęć dodatkowych dla dzieci 
i dorosłych, gmina wspiera 
działające na naszym terenie 
kluby sportowe. Dotacje im 
przekazywane to naprawdę 
duże kwoty. Cieszę się z po-
wstania nowego klubu AS Sul-
mierzyce, zajmującego się 
rozwojem dzieci, w którym 
wszystkie przekazane środki 
wydawane są właśnie na naj-
młodszych. 

Inwestycja w sport, przede 
wszystkim ten amatorski, dzie-
ci i dorosłych to zawsze będą 
dobrze zainwestowane pienią-
dze. Z kolei projekt „Kręcimy 
kilometry dla Sulmierzyc” 
przerósł, zarówno moje, jak 
i osób odpowiedzialnych za 
organizację akcji, najśmielsze 
oczekiwania. Rajdy rowerowe, 
które organizowaliśmy prawie 
w każdą niedzielę, cieszyły się 
wielką popularnością wśród 
uczestników rywalizacji. 

Polskie samorządy oce-
niane są przez ostatnie lata 
przede wszystkim przez pry-
zmat pozyskanych środków. 
Proszę powiedzieć czym pan 
jako wójt oraz pana pracow-
nicy możecie się pochwalić.

W ostatnich latach udało 
nam się pozyskać środki fi-
nansowe na wiele zadań z róż-
nych dziedzin. Najważniejszą 
inwestycją, jaką mogliśmy 
zrealizować dzięki pozyskaniu 
funduszy zewnętrznych była 
budowa pasywnego przed-
szkola, na którego budowę 
otrzymaliśmy ponad 5 mln 

zł. Obecnie trwają prace przy 
budowie targowiska, na które 
pozyskaliśmy ponad 980 tys. 
zł. oraz realizowany jest pro-
jekt pn. „Walory Krainy Wiel-
kiego Łuku Warty podstawą 
rozwoju turystyki i kultury 
w gminie Sulmierzyce” z do-
finansowaniem wynoszącym 
blisko 5 mln zł.  Dzięki pozy-
skanym funduszom - łącznie 
ponad 850 tys. zł, udało się 
także zmodernizować drogi 
w Chorzenicach, Dworszowi-
cach Pakoszowych, Kodraniu 
i Woli Wydrzynej. Poza tym 
możemy się pochwalić wspar-
ciem Gminnej Orkiestry Dętej 
w Sulmierzycach, dla której 
udało nam się pozyskać 51 
tys. zł na zakup instrumen-
tów oraz wsparciem jednostki 
OSP Sulmierzyce, dla której 
otrzymaliśmy blisko 30 tys. 
zł na zakup sprzętu. Ponadto 
cały czas staramy się inwesto-
wać w oświatę, w ostatnim 
czasie pozyskaliśmy ponad 
950 tys. zł na dofinansowanie 
dwóch projektów, dzięki któ-
rym m.in. sfinansujemy zaję-
cia dodatkowe czy zakupimy 
pomoce, materiały dydaktycz-
ne oraz zabawki. 

Ale to nie wszystko, gdyż 
w ramach programu „Aktyw-
na tablica” uzyskaliśmy dofi-
nansowanie w wysokości 42 
tys. zł dla szkół na zakup doty-
kowych monitorów, w ramach 

programu „Książki naszych 
marzeń” otrzymaliśmy środki 
na zakup książek do bibliotek 
szkolnych, a dodatkowo pozy-
skaliśmy fundusze na wyposa-
żenie gabinetów profilaktyki 
zdrowotnej w szkołach.  

Zatem jak gmina Sul-
mierzyce powinna wyglądać 
za pięć lat? Co jeszcze się tu 
zmieni, co powstanie? Z ja-
kimi problemami samorząd 
będzie musiał się zmierzyć?

Kolejne trudne pytanie. 
Opowiem jak chciałbym, żeby 
nasza gmina wyglądała za pięć 
lat – przede wszystkim zależy 
mi na tym, aby naszym miesz-
kańcom żyło się wygodniej                              
i bezpieczniej, dlatego na 
pewno duży nacisk położymy 
na inwestycje bezpośrednio                         
w budynki mieszkalne – mam 
tu na myśli wymianę kotłów 
centralnego ogrzewania na 
kotły opalane pelletem, ga-
zem lub olejem (kotły nowej 
generacji są niemal bezobsłu-
gowe) oraz montaż instalacji 
fotowoltaicznych (pozyskana 
energia zaspokajać będzie 
zapotrzebowanie na energię 
elektryczną). Nie zapomnimy 
również o potrzebach spo-
łecznych i kulturowych dlate-
go na pewno powstaną nowe 
świetlice wiejskie – w przy-
szłym roku w miejscowości 

Dworszowice Pakoszowe oraz 
Kodrań – Anielów, miejsca re-
kreacji i wypoczynku np. park 
w miejscowości Chorzenice, 
być może korty tenisowe i lodo-
wisko przy szkole w Sulmierzy-
cach oraz nowe ścieżki rowe-
rowe. Na realizację wszystkich 
inwestycji będziemy się starać 
pozyskiwać jak najwięcej środ-
ków zewnętrznych, tak aby 
nie obciążać budżetu gminy. 
A problemy z jakimi przyjdzie 
nam się zmierzyć – no cóż … 
czas pokaże. 

Muszę zapytać także 
o funkcjonowanie urzędu. 
Czy w tym temacie chciałby 
pan jeszcze coś poprawić? 
Czy jest pan zadowolony 
z kadry i wyników jakie sul-
mierzycki urząd osiągnął?

Tak, jestem zadowolony 
z funkcjonowania urzędu. 
Cała kadra posiada odpo-
wiednie kwalifikacje, które 
ciągle podnosi, uczestnicząc 
w kursach i szkoleniach. 
Klient, który przychodzi do 
urzędu już od wejścia jest 
kierowany do odpowiedniej 
komórki, która zajmie się 
jego sprawą. O wynikach 
i fachowości pracowników 
urzędu świadczą efekty ich 
pracy, które każdy może zo-
baczyć na terenie całej naszej 
gminy. Trzeba tutaj podkre-
ślić, że jeśli pojawia się jakiś 
problem, na bieżąco staramy 
się go rozwiązać, wykorzy-
stując wszelkie możliwości 
prawne. Nie spoczywamy 
na laurach, dbamy o ciągły 
rozwój gminy. Za to wszyst-
ko chciałbym podziękować 
moim pracownikom, jak 
i radnym  Rady Gminy, któ-
rzy pracują dla wspólnego 
dobra naszej gminy.

Równie ważnym elemen-
tem samorządu jest Rada 
Gminy. Obecny jej skład chy-
ba dobrze się dogaduje, ale 
zmiany są pewne, bo prze-
cież niektórzy z radnych nie 
będą starać się o kolejną ka-

dencję. Jakiego składu rady 
pan oczekuje, kogo chciałby 
pan widzieć w nowej radzie?

Bardzo często, przy wie-
lu okazjach powtarzałem, że 
Rada Gminy jest najważniej-
sza. To, co dzieje się w gminie 
Sulmierzyce, to w pewnej czę-
ści moje pomysły, ale przede 
wszystkim pomysły radnych. 
Od tych ludzi zależy, czy się 
rozwijamy, czy cofamy. Do tej 
pory miałem dużo szczęścia, 
bo z nielicznymi wyjątka-
mi, na przestrzeni ostatnich 
ośmiu lat, współpracowałem 
z bardzo wartościowymi 
ludźmi, którzy dobro swo-
ich wyborców przedkładali 
ponad osobiste korzyści, co 
wcale nie jest takie oczywiste 
w dzisiejszych czasach. 

Oczywiście opoką w ra-
dzie od samego początku, był 
i jest przewodniczący Rady 
Gminy pan Tadeusz Kruszyń-
ski. Zawsze w każdej, nawet 
najtrudniejszej sprawie, stał 
po mojej stronie, co przypłacił 
szykanami w swoim zakładzie 
pracy. Ale z drugiej strony, 
nie wyobrażam sobie radne-
go, który wykonuje polecenia 
swoich mocodawców spoza 
gminy, nieważne czy partyj-
nych, czy nie, a już zupełnie nie 
wyobrażam sobie, że radnym, 
może zostać ktoś, kto z same-
go założenia startuje, bo musi 
odwdzięczyć się za pracę, którą 
dostał od swoich mocodaw-
ców. 

Często spotykam się z opi-
nią mieszkańców gminy, że 
radny to osoba, która musi cią-
gle walczyć i to najlepiej na każ-
dej sesji. Ja wtedy pytam, tylko 
po co? Skoro coś ustaliliśmy, 
mamy tzw. harmonogram 
prac w danej miejscowości, to 
wystarczy tylko poczekać na 
jego realizację. To bardzo uła-
twia relację pomiędzy radny-
mi, którzy nie muszą ze sobą 
konkurować i utrudniać sobie 
nawzajem życia, co najczęściej 
prowadzi do nieporozumień, 
a w efekcie utrudnia prace ra-
dzie gminy.

kontynuacja na str.4
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Gmina Sulmierzyce 
ma herb, flagę i sztandar
Herb Gminy Sulmierzyce

Podczas trwającej ka-
dencji po wieloletnich sta-
raniach Gmina Sulmierzyce 
ma herb, flagę i pieczęć urzę-
dową. 

Historia przyjęcia herbu 
sięga 22 września 2011 r. kie-
dy to pierwszy projekt herbu, 
zgodnie z obowiązującym 
prawem, przedłożony został 
do zaopiniowania Komi-
sji Heraldycznej działającej 
przy Ministerstwie Spraw 
Wewnętrznych i Admini-
stracji. 

W międzyczasie czeka-
jąc na opinię Komisji Heral-
dycznej doszło do spotkania 
władz gminy, a także miesz-
kańców Sulmierzyc z Le-
chem Sulimierskim, herbu 
Starykoń. 

Lech Sulimierski szcze-
gólnie akcentował związki 
Sulimierskich z Sulmierzyca-
mi oraz przekazał „akt daro-
wania” herbu szlacheckiego 
Starykoń Gminie Sulmie-
rzyce. 

Nowa propozycja została 
przekazana do zaopiniowa-
nia Komisji Heraldycznej. 
Ta jednak działając kon-
sekwentnie sprzeciwia się 
tworzeniu nowych herbów 
gminnych z nieodmienio-
nych herbów posesorskich. 

Starykoń Sulmierskich nie 
mógł zatem stać się godłem 
gminnym.

 Flaga Gminy Sulmierzyce

Gmina Sulmierzyce po 
uzyskaniu negatywnej opi-
nii podjęła jeszcze próbę 
uchwalenia herbu – będące-
go modyfikacją pierwszego 
i drugiego herbu poprzez 
wprowadzenie podziału 
tarczy w pas na dwa pola – 
górne błękitne z lilią i dolne 
czerwone z godłem herbu 
Starykoń. 

Ten  projekt również 
uzyskał negatywną ocenę 
Komisji Heraldycznej.

 
Pieczęć Gminy Sulmierzyce

Wrócono zatem do 
pierwszej koncepcji, która  
została poprawiona zgodnie 
z uwagami Komisji Heral-
dycznej i przesłana w lutym 
2017 r. do Komisji Heral-
dycznej. 

Projekt ten uzyskał pozy-
tywną opinię. Na XXXV sesji 
Rady Gminy w Sulmierzy-
cach Radni podjęli Uchwałę 
Nr XXXV/208/2017 z dnia 

28 kwietnia 2017 r. w spra-
wie ustanowienia herbu, fla-
gi i  innych symboli Gminy 
Sulmierzyce oraz zasad ich 
stosowania. 

Uchwała została opubli-
kowana w Dzienniku Urzę-
dowym Województwa Łódz-
kiego pod numerem 2620.

                      
Sztandar Gminy Sulmie-
rzyce 

Po uzyskaniu pozytyw-
nej opinii ministra właści-
wego do spraw administracji 
Rada Gminy w Sulmierzy-
cach na ostatniej sesji podję-
ła uchwałę Nr LV/359/2018 
z dnia 5 października 2018 
r. w sprawie ustanowienia 
sztandaru Gminy Sulmie-
rzyce oraz zasad jego stoso-
wania. 

Patrząc z perspektywy 
ostatnich ośmiu lat, bo tyle 
pan pełni funkcję wójta, co 
zrobiłby pan dziś inaczej, 
co by pan poprawił? 

Od początku starałem 
się wykorzystywać wszyst-
kie nadarzające się okazje do 
zdobycia środków zewnętrz-
nych dla gminy. Udało się 
bardzo wiele osiągnąć, ale 
bardzo dużo zostało jeszcze 
do zrobienia – jeśli w ogóle 
kiedykolwiek można powie-
dzieć, że jest już zrobione 
wszystko. Proszę pamiętać, 
że w naszej gminie aby roz-
począć jakąkolwiek inwe-
stycję, trzeba było zacząć od 
początku, od podstawowych 
dokumentów, włączając w to 
regulację spraw własnościo-
wych. 

To powodowało wie-
le problemów, które trzeba 
było szybko rozwiązywać, 
tracąc czas, który przydałby 
się na realizację innych waż-
nych inwestycji, które często 
trzeba było organizować 
równocześnie.

Od początku duży na-
cisk położyłem na powsta-
nie stowarzyszeń w każdym 
sołectwie i na stworzenie 
miejsc, w których mogłyby 
one funkcjonować, integru-
jąc mieszkańców. W tej ma-
terii również trochę zostało 
do zrobienia, ale zamierzam 
dokończyć te sprawy w nad-
chodzącej kadencji.

Dużo inwestujemy 
w zdrowie, edukację, sport 
i kulturę, zarówno dzieci, 
młodzieży, jak i osób doro-
słych. Uważam, że dzięki 
temu dzieci kończące szkołę 
podstawową w naszej gmi-
nie, są dobrze przygotowane 
do dalszej edukacji i podboju 
świata, a na pewno lepiej niż 
kiedykolwiek.

Czy można było to 
wszystko, o czym wspomnia-
łem powyżej i to wszystko, 
czego nie wymieniłem, a co 
udało się w gminie stworzyć, 
zrobić lepiej? Pewne tak, 

z każdym dniem uczymy się 
czegoś nowego, to się nazy-
wa doświadczenie, które na 
przestrzeni ostatnich lat zdo-
byłem ja oraz pracownicy 
Urzędu Gminy.

Praca w samorządzie to 
także okazja zdobycia duże-
go doświadczenia. Ciekawi 
mnie czego pana nauczyły 
te lata przepracowane w sa-
morządzie?

Doświadczenie zdoby-
te w samorządzie jest dość 
wyjątkowe i specyficzne. 
Z jednej strony uświado-
miłem sobie, tak naprawdę 
banał, że nigdy nie jest tak 
dobrze, żeby nie mogło być 
jeszcze lepiej. Jednak inna 
prawda, która trochę boli, 
a którą uświadomiłem sobie 
z czasem jest taka, że dla czę-
ści ludzi, którzy chcą mieć 
wpływ na losy naszej gminy, 
nie liczy się dobro gminy 
a władza i możliwość wpły-
wania na nią. 

Z mojego doświadczenia 
mogę powiedzieć, że będąc 
wójtem, radnym gminnym, 
czy piastując inną funkcję 
publiczną, nie można mieć 
„dwóch panów”, albo słu-
ży się mieszkańcom gminy, 
albo partii. Ja wybrałem do-
bro gminy i mieszkańców. 
Nie sprzedałem się za pie-
niądze PGE, z czego jestem 
dumny, niezależnie od opinii 
innych.

Na koniec dziękuję 
za współprace wszystkim 
mieszkańcom gminy, rad-
nym, sołtysom, stowarzysze-
niom, które zawsze pomaga-
ły nam podczas organizacji 
imprez oraz pracownikom 
urzędu, bez których, nie by-
łoby możliwe zaangażowanie 
się w tak wiele przedsięwzięć 
równocześnie. 

Wszystkim życzę satys-
fakcji z pracy na rzecz naszej 
gminy i wielu sukcesów.
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Modernizacja dróg
W latach 2015-2018 

Gminie Sulmierzyce co roku 
udawało się pozyskiwać środ-
ki finansowe z Urzędu Mar-
szałkowskiego Województwa 
Łódzkiego z przeznaczeniem 
na modernizację dróg dojaz-
dowych do pól. 

W roku 2018 przebudo-
wano i rozbudowano drogę 
gminną w kierunku msc. 
Piekary oraz drogę dojazdo-
wą w msc. Bogumiłowice na 
odcinku od drogi wojewódz-
kiej nr 483 do drogi gmin-
nej. Zakres prac obejmował 
uzupełnienie i wzmocnienie 
istniejącej podbudowy war-
stwą kruszywa łamanego, 
wykonanie nowej konstruk-
cji podbudowy na poszerze-
niach jezdni do docelowej 
szerokości 5,0 m, wykonanie 
nowych warstw asfaltowych 
jezdni, obustronnych pobo-
czy  z kruszywa oraz zjazdów 
indywidualnych z kostki be-
tonowej do działek zabudo-
wanych. 

Przy drodze gminnej 
w msc. Bogumiłowice po-
wstał również nowy chodnik 
o szerokości 1,5m. Łącznie 
zmodernizowano ponad 1,7 
km dróg, a koszt inwestycji to 
ponad 2,5 mln zł. 

W roku 2017 zmoderni-
zowano drogę dojazdową do 
gruntów rolnych w miejsco-
wości Dworszowice Pako-
szowe” o długości 4311,7 m. 
Prace polegały na wzmoc-
nieniu istniejącej konstrukcji 
jezdni, wykonano również 
poszerzenia jezdni do szero-
kości 5,0 m w granicach ist-
niejącego pasa drogowego, 
utwardzono pobocza, nato-
miast krawędź jezdni w ob-
rębie istniejących zjazdów na 
działki zabudowane zabez-
pieczono krawężnikiem na-
jazdowym. Koszt inwestycji 
to ponad 2,4 mln zł. 

W roku 2016 za ponad 
1,0 mln złotych przebudowa-
no na odcinku ponad 2,3 km 
drogę dojazdową do grun-
tów rolnych i pojedynczych 
budynków jednorodzinnych 
w miejscowości Kodrań. 
Zakres prac obejmował 
wykonanie obustronnych 
poszerzeń jezdni na podbu-
dowie  z kruszywa, ułożenie 
w miejscach poszerzeń maty 
geokompozytowej, wykona-
nie warstwy wyrównawczej, 
wiążącej i ścieralnej z beto-
nu asfaltowego, utwardzenie 
poboczy oraz istniejących 
zjazdów do granicy pasa 
drogowego poprzez wyko-
nanie nawierzchni z kostki 
betonowej obramowanej kra-
wężnikiem najazdowym oraz 
obrzeżem betonowym. 

W roku 2015 wykona zo-
stała przebudowa drogi do-
jazdowej do gruntów rolnych 
w miejscowości Chorzeni-
ce – etap I, II i III o łącznej 
długości prawie 2,8 km. Pra-
ce polegały na poszerzeniu 
istniejących nawierzchni, 
wykonaniu warstwy wyrów-
nawczej z betonu asfaltowego 
o średniej grubości 5,0 cm 
oraz warstwy ścieralnej z be-
tonu asfaltowego o grubości 
4,0 cm, wykonaniu obustron-
nych poboczy utwardzonych 
z kruszywa o szerokości 0,75 
cm oraz odtworzeniu ist-
niejących zjazdów i rowów. 
Koszt inwestycji to prawie 1,1 
mln złotych.

Łącznie w ciągu 4 lat na 
modernizację dróg dojazdo-
wych do pól wydano ponad 6 
mln złotych. Nakłady te przy-
niosły efekt w postaci ponad 
11 kilometrów nowych dróg 
zwiększając tym samym bez-
pieczeństwo osób porusza-
jących się po terenie gminy 
Sulmierzyce.

Przebudowa drogi - Kodrań

Przebudowa chodnika w Dworszowicach Pakoszowych

Nowa droga w Dworszowicach Pakoszowych

W roku 2016 i 2018 
Gmina Sulmierzyce złoży-
ła wniosek o dofinansowa-
nie do demontażu, odbioru 
i zagospodarowania azbe-
stu i wyrobów zawierają-
cych azbest z nieruchomo-
ści położonych na terenie 
gminy Sulmierzyce w ra-
mach „Programu usuwania 
wyrobów zawierających 
azbest na terenie Gminy 
Sulmierzyce”. 

Głównym celem dzia-
łań określonych w Progra-
mie jest wyeliminowanie 
szkodliwego oddziaływa-
nia i niebezpiecznych dla 
zdrowia skutków powo-
dowanych azbestem oraz 
likwidacja negatywnego 
wpływu azbestu na środo-
wisko. 

Łączna pozyska-
na kwota dofinansowa-
nia opiewała na sumę 
110.735,00 zł brutto. 
Azbest odebrany został 
z 201 nieruchomości.

Tak jak w latach po-
przednich, właściciele nie-
ruchomości położonych 
na terenie gminy Sulmie-
rzyce, będą mogli złożyć 
wniosek o dofinansowanie 
do demontażu, odbioru 
i zagospodarowania wyro-
bów zawierających azbest. 

Przypominamy, iż 
zgodnie z regulami-
nem finansowania zadań 
z zakresu usuwania azbe-
stu i wyrobów zawierają-
cych azbest z terenu gmi-
ny Sulmierzyce w ramach 
I etapu realizowanego 
w latach 2015-2020” od-
biór azbestu uzależniony 
jest od pozyskania na ten 
cel środków zewnętrz-
nych.

Program usuwania 
wyrobów zawie-
rających azbest
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Sławomir Rajch: Kolejna ka-
dencja u schyłku. Trwa pan 
jako przewodniczący Rady 
Gminy już od 8 lat. W przy-
szłej kadencji też chciałby pan 
być szefem rady?
Tadeusz Kruszyńki: Zgadza 
się, panie redaktorze, czas 
szybko ucieka, kończy się ko-
lejna kadencja rady, jest czas 
na podsumowania, oceny, wy-
stawianie rachunków. Mam 
przyjemność być przewodni-
czącym Rady Gminy Sulmie-
rzyce już drugą kadencję. Nie 
jest to zadanie łatwe, zabiera 
sporo czasu, ale daje również 
satysfakcję i możliwość wpły-
wu na to co się w naszej małej 
ojczyźnie dzieje. 

W nadchodzących wy-
borach kandyduję na radne-
go gminy i jeśli moi wyborcy 
mnie wybiorą to nim zostanę, 
jeśli nie no to taka wola ludu, 
mamy demokrację. Nieza-
leżnie od tego czy zostanę 
wybrany czy nie, to dalej 
będą interesowały mnie losy 
gminy, miejscowości w której 
mieszkam. Jeśli ktoś będzie 
chciał skorzystać z moich do-
świadczeń to chętnie się nimi 
podzielę. A to kto będzie prze-
wodniczącym, to chyba pan 
redaktor wybiega za daleko, 
o tym zdecydują nowo wybra-
ni radni.

Gminą zarządza Rada 
Gminy i wójt. Ważna jest ko-
munikacja i współdziałanie 
tych dwóch organów. Wiem, 
że współpraca rady i szefa 
urzędu układa się doskonale. 
Ale to nie dzieje się przecież 
bez przyczyny.

Tak, współpraca jest bar-
dzo ważną sprawą. Jak mówi 
stare powiedzenie ‚‚zgoda 
buduje’’.  I tak właśnie jest 
w przypadku gminy Sul-
mierzyce. Potrafimy się jako 
radni dogadywać, w wielu 

sprawach dyskutujemy, ale 
jak dotąd udaje się wypraco-
wywać wspólne stanowiska. 

Uważam, że idziemy dro-
gą zrównoważonego rozwoju 
gminy, robimy inwestycje 
w każdej gminnej miej-
scowości, nie ma lepszych 
i gorszych, i myślę, że każdy 
radny realizuje oczekiwania 
swoich wyborców. Moim 
zdaniem jest to duża wartość 
takiej współpracy. Widzimy 
w innych samorządach do 
czego prowadzi niezgoda. 
Co może zrobić wójt jeśli nie 
ma poparcia radnych, nie ma 
uchwały choćby najlepszego 
projektu. Nie zrobi nic, mamy 
okoliczne przykłady. Muszę 
powiedzieć, że zgoda w radzie 
to jedno, ale do tanga trzeba 
dwojga. Wójt pan Gabriel 
Orzeszek jest człowiekiem 
również ukierunkowanym na 
współpracę. 

Pamięta pan jak wyglą-
dała gmina w momencie 
gdy obejmował pan funkcję 
przewodniczącego? Jakich 
najważniejszych zmian uda-
ło się dokonać? Które z in-
westycji pana zdaniem były 
najważniejsze?

Oczywiście, że pamię-
tam. Nasi mieszkańcy też pa-
miętają, chcieli wtedy zmian 
i mam nadzieję, że je dostają. 
Gmina Sulmierzyce położona 
jest między gminą Kleszczów, 
a gminą Rząśnia, dwiema bo-
gatymi gminami i nie jest łatwo 
wszystkich w krótkim czasie 
zadowolić. Ale myślę, że idzie-
my dobrą drogą, w dobrym 
kierunku i zbliżamy się do na-
szych sąsiadów. 

Najważniejszą dla mnie 
rzeczą ostatnich lat jest zmiana 
naszej lokalnej społeczności. 
Mam na myśli większą aktyw-
ność, zainteresowanie naszymi 
lokalnymi sprawami. Jako wła-
dza samorządowa staramy się 
dawać mieszkańcom do tego 
możliwości. Powstały stowa-
rzyszenia, kluby, koła zaintere-
sowań. Organizowane są lokal-
ne spotkania, wycieczki, rajdy. 

Uważam, że w każdym 
z nas jest chęć robienia cze-
goś pozytywnego tylko trze-
ba mieć narzędzia i środki, 
które naszym mieszkańcom 
oferujemy, przykładem tego 
mogą być świetlice wiejskie. 
Jeśli chodzi o ważność inwe-
stycji, które zrealizowaliśmy 
to moim zdaniem wszystkie 

były ważne, jedne może trochę 
mniej, inne bardziej, ale życie 
pokazuje, że każda była po-
trzebna i służy mieszkańcom.

Inwestycji jest bardzo 
dużo, ale wiąże się to też 
z wydatkami. Krytykujący 
sulmierzycki samorząd mó-
wią o zbyt dużym zadłużeniu 
gminy. Co pan na to?

To jest dla nas, władz samo-
rządowych bardzo ważna spra-
wa. Każdy wie, że jeśli chce się 
inwestować trzeba mieć na to 
pieniądze, pozyskiwane środ-
ki zewnętrzne nie wystarcza-
ją, trzeba mieć wkład własny. 
I teraz jest ważne pytanie, które 
kiedyś sobie postawiliśmy: czy 
inwestować, ale jednocześnie 
wspomagać się kredytem, po-
życzką czy obligacjami, czy 
nie inwestować i nie korzystać 
z pieniędzy zewnętrznych. Wy-
braliśmy z pełną świadomością 
opcję inwestowania i pozyski-
wania środków zewnętrznych 
póki jeszcze są. W ten sposób 
rośnie majątek gminy, a tym 
samym poziom życia miesz-
kańców. Wójt czy radni nie 
zadłużają gminy bez dokładnej 
analizy finansowej. Poza tym są 
instytucje państwowe, które to 

kontrolują. Obecne zadłużenie 
jesteśmy w stanie spłacić w cią-
gu trzech lat nie robiąc inwesty-
cji na dotychczasowym pozio-
mie. W Wieloletniej Prognozie 
Finansowej, jaką ma każdy sa-
morząd, zadłużenie jest rozpi-
sane do 2030 roku, wskaźnik 
zadłużenia mamy na poziomie 
połowy dopuszczalnego. 

Czasami są projekty jak 
np. solary, na które wzięliśmy 
kredyt w wysokości 12 mln zł 
z Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska, a który 
po 5 latach jest w połowie uma-
rzalny. Jesteśmy w stanie spłacić 
to zadłużenie przy obecnych 
dochodach. Wszystko wska-
zuje, że te dochody będą rosły, 
bo zaczyna już wpływać opła-
ta eksploatacyjna z węgla (za 
pierwsze półrocze 2018-wpły-
nęło 1,3 mln zł). Wartość mie-
nia gminy w 2014 r. – 65 mln, 
w 2017 r. – 93 mln. Do tego 
trzeba dodać inwestycje z 2018 
r. jak choćby przedszkole za 
prawie 10 mln zł. W kwocie za-
dłużenia znajdują się również 
pozycje, które przekazaliśmy 
innym podmiotom, jak np. 
inwestycje drogowe, rondo, 
ścieżki rowerowe – około 6,5 
mln zł przekazane powiato-
wi, samochody dla jednostek 
OSP – około 2,5 mln zł. Z tego 
wszystkiego korzystają nasi 
mieszkańcy. 

Z tytułu zadłużenia miesz-
kańcy w niczym nie mają go-
rzej. Gmina dopłaca do wody, 
ścieków, śmieci. Obniżone są 
podatki. Wprowadzamy do-
datkowe programy zdrowotne. 
Mam nadzieję, że udało mi się 
ten trudny i ważny temat wy-
jaśnić i z całą stanowczością 
stwierdzam, że nie ma żadnego 
zagrożenia finansowego w na-
szej gminie. Ci co wypomina-
ją nam to zadłużenie to albo 
tego nie rozumieją albo nie 
chcą zrozumieć.

Tadeusz Kruszyński, przewodniczący Rady Gminy Sulmierzyce na placu budowy

ROZMOWA

Idziemy drogą zrównoważonego rozwoju
Z przewodniczącym Rady Gminy Sulmierzyce Tadeuszem Kruszyńskim rozmawia Sławomir Rajch
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Przytaczają szóste miej-
sce w rankingu zadłużenia 
gmin na jednego mieszkańca. 
Gmina Sulmierzyce jest małą 
gminą pod względem ludno-
ści, a mimo to dużo inwestuje 
i ma bardzo dobre perspekty-
wy finansowe.   

Bardzo ważnym tema-
tem dla gminy była obrona 
wpływów z opłat za wydo-
bycie węgla. Przyzna pan, 
że walka o zachowanie tych 
środków łatwa nie była?

Uważam tę sprawę za naj-
ważniejszą w tej kadencji. Była 
to walka, bo tak to trzeba na-
zwać, o przyszłość finansową 
gminy, wieloletnią przyszłość. 
Chodzi o około 20 mln zł na 
rok do 2038 roku (do końca 
odkrywki Szczerców). Był pro-
jekt ustawy o Państwowej Służ-
bie Geologicznej, później zmie-
niony na Państwową Agencję 
Geologiczną, która zmniejszała 
nasze dochody z tej opłaty do 
500 zł na mieszkańca, czy-
li około 2,2 mln zł rocznie. 
Taka kwota w żaden sposób 
nie rekompensuje uciążliwo-
ści, jakich doznaje gmina – 
osuszenie gruntów rolnych, 
wyschnięte stawy, rowy, brak 
wody w studniach, wstrząsy, 
popękane budynki, zapylenie, 
hałas, rozjeżdżone drogi, po-
wycinane lasy. Nie mogliśmy 
z tym się zgodzić jako władza 
samorządowa i podjęliśmy 
działania, aby temu zapobiec. 
Podjęliśmy uchwałę wyrażają-
cą negatywne stanowisko do 
tego projektu. Pisaliśmy petycje 
do posłów i senatorów naszego 
regionu, żaden nie odpowie-
dział. Napisaliśmy do 97 insty-
tucji i podmiotów. Wstąpiliśmy 
do Związku Gmin Wiejskich, 
który na posiedzeniach w mi-
nisterstwie nas reprezentował 
i który bardzo dużo nam po-
mógł. Na łamach tego wywia-
du serdecznie dziękuję w imie-
niu Rady Gminy Sulmierzyce 
Związkowi Gmin Wiejskich za 
zaangażowanie i pomoc w tej 
sprawie. Walczyliśmy wspól-
nie z sąsiednimi samorząda-

mi, z Rząśnią, Kleszczowem 
i Szczercowem. Wspomagał 
nas również Związek Gmin 
Górniczych i inne górnicze 
samorządy, jak chociażby Ka-
towice. Smutne jest to, że poseł 
z naszego regionu, poseł na 
którą mieszkańcy gminy Sul-
mierzyce oddali bardzo dużo 
głosów, nie stanęła w obronie 
naszych interesów, nie chcia-
ła nawet przyjechać na sesję 
Rady Gminy, aby o tym po-
rozmawiać.

Ale jeszcze smutniejsze jest 
to, że jedna z radnych gminy 
Sulmierzyce się pogubiła i sta-
nęła po stronie tych, którzy te 
pieniądze chcieli zabrać. Zapo-
mniała o przysiędze radnego, 
że ma bronić interesu swoich 
wyborców. Wybrała korzy-
ści osobiste, dostała wysoko-
płatne stanowisko. Donosiła 
dokumenty z urzędu gminy, 
protokoły z sesji, składała mel-
dunki swoim mocodawcom. 
Radni nie mieli swobody wy-
powiedzi, szczególnie ci, którzy 
pracują w PGE lub ich mał-
żonkowie. Mnie osobiście, na 
podstawie tych doniesień i sze-
rokich kontaktów, którymi się 
pani radna chwali, pracodawca 
wydelegował na trzy miesiące 
do Turowa, bo wypowiada-
łem się w obronie interesów 
gminy. Chcieli, abym był da-
leko stąd. Do tej pory ponoszę 
szkody z tego tytułu. Przykro 
mi o tym mówić, ale uwa-
żam, że mieszkańcy powinni 
o tym wiedzieć. Podsumowu-
jąc mogę powiedzieć, że było 
warto o te pieniądze walczyć. 
Minister Kowalczyk w wywia-
dzie dla gazety prawnej z dnia 
18.07.2018 r. oznajmił, że nie 
warto bić się z samorządami 
o pieniądze gmin górniczych 
i ministerstwo rezygnuje z za-
bierania tych pieniędzy. Myślę, 
że jako władza samorządowa  
zachowaliśmy się tak, jak trze-
ba i możemy patrzeć miesz-
kańcom prosto w twarz. Także 
panie redaktorze nie było ła-
two, ale jeszcze raz podkreślę, 
było warto, bo to jest przyszłość 
mieszkańców gminy.

W sytuacji, w której na te-
renie gminy zrobiono już tak 
dużo, trudno chyba znaleźć 
obszary, w których można 
obiecać jakieś duże zmiany. 
Czego mogą spodziewać się 
mieszkańcy gminy w kolej-
nych latach. Jest jakiś kon-
kretny plan na najbliższe 
pięć lat?

Obszarów do realizacji 
kolejnych projektów jest jesz-
cze wiele i myślę, że zawsze 
one będą. Do najważniejszych 
zaliczyłbym montaż paneli 
fotowoltaicznych, mieszkańcy 
na to z niecierpliwością czeka-
ją. Kolejna rzecz to kanalizacja 
miejscowości, które jeszcze 
jej nie mają, modernizacja 
oczyszczalni w Sulmierzy-
cach, remonty i budowy dróg, 
zagospodarowanie terenu 
rekreacyjnego w Chorzeni-
cach, budowa świetlicy wraz 
z pomieszczeniami dla OSP 
w Dworszowicach Pakoszo-
wych, modernizacja świetlicy 
w Kuźnicy, zagospodarowanie 
placu Turskiego w Sulmie-
rzycach, rozbudowa Ośrod-
ka Zdrowia, zorganizowanie 
żłobka w Sulmierzycach w bu-
dynku po przedszkolu i wiele 
innych mniejszych inwestycji. 
Zastanawiamy się nad budową 
budynków mieszkalnych wie-
lorodzinnych oraz nad trans-
portem publicznym.

Podsumowując ten wy-
wiad, chciałbym w imieniu 
Rady Gminy Sulmierzyce, na 
koniec kadencji, podziękować 
mieszkańcom gminy, Wójtowi 
panu Gabrielowi Orzeszkowi, 
pracownikom Urzędu Gmi-
ny, pracownikom jednostek 
gminnych, druhom z OSP, sto-
warzyszeniom za bardzo dobrą 
i merytoryczną współpracę, to 
również dzięki Waszej dobrej 
współpracy możemy wspólnie 
iść do przodu. 

Osobiście dziękuję wszyst-
kim radnym za współpracę, za 
pomoc w sprawowaniu funkcji 
przewodniczącego rady.

Targowisko gminne
W dniu 20 lutego 2018r. 

Gmina Sulmierzyce podpi-
sała z Samorządem Woje-
wództwa Łódzkiego umowę 
o dofinansowanie zadania 
pod nazwą „Budowa targo-
wiska przeznaczonego na cele 
promocji lokalnych produk-
tów w gminie Sulmierzyce”. 
Wartość przyznanego dofi-
nansowania to kwota 982.694 
zł. Projekt współfinansowany 
ze środków Unii Europej-
skiej w ramach operacji typu 
„Inwestycje w targowiska lub 
obiekty budowlane przezna-
czone na cele promocji lokal-
nych produktów” w ramach 
poddziałania „Wsparcie in-
westycji w tworzenie, ulep-
szanie i rozwijanie podsta-
wowych usług lokalnych dla 
ludności wiejskiej, w tym re-
kreacji, kultury i powiązanej 
infrastruktury” objętych Pro-
gramem Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014-2020. 
Inwestycja realizowana jest 
formule „zaprojektuj i wybu-
duj” na podstawie Programu 
funkcjonalno – użytkowe-

go (dalej PFU) i ma na celu 
wybudowanie zadaszonego 
targowiska gminnego wraz 
z infrastrukturą towarzyszącą 
i zagospodarowaniem terenu: 
droga, chodniki, urządzo-
na zieleń, mała architektura. 
Targowisko przeznaczone 
będzie łącznie dla 70 stano-
wisk – pięć pawilonów po 
14 stanowisk. Pawilony będą 
obiektami wolno stojącymi, 
jednokondygnacyjnymi, nie 
podpiwniczonymi zrealizo-
wanymi w konstrukcji sta-
lowej na planie prostokąta 
o wym. 32m x 18,8 m (jeden 
obiekt). 

Targ będzie funkcjono-
wał na zasadzie „sprzedaży 
z samochodu”. Umowa na re-
alizację inwestycji podpisana 
została w dniu 2 maja 2018r. 
Wartość umowy to 3.444.000 
zł brutto. Zamówienie Wy-
konawca zobowiązany jest 
zrealizować w terminie od 
zawarcia umowy do dnia 30 
października 2018r.
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Gmina inwestuje 
w małych sportowców

Dzieci z terenu gminy 
Sulmierzyce mogą już szli-
fować swoje umiejętności 
sportowe w nowo powoła-
nym klubie – w Akademii 
Sportu Sulmierzyce. Autor-
ski pomysł wójta Gabriela 
Orzeszka ma wspierać naj-
młodszych, którzy chcą roz-
wijać swój talent w profesjo-
nalnych warunkach. 

Istotą klubu jest zapew-
nienie dzieciom możliwie 
najszerszego rozwoju sporto-
wego. Jako najpopularniejsza 
dyscyplina, punktem wyjścia 
jest piłka nożna.

Możemy zadbać o kon-
dycję fizyczną dzieci, o ich 
zdrowie. Sport, zwłaszcza 
w wersji rekreacyjnej, jest 
naprawdę dobry, zwłasz-
cza w dzisiejszych czasach, 
gdzie zagrożeniem są kom-
putery, telefony i niezdrowa 
żywność, której nie brakuje 
– mówi Przemysław Szczer-
kowski, prezes klubu. 

Wójt, widząc to, jak małe 
nakłady z przydzielanych 
dotacji, kluby ponoszą na 
dzieci, doszedł do wniosku, 
że urząd gminy, przez swoje 
działania poboczne, wydaje 
na sportowy rozwój dzieci 

więcej niż te kluby – mówi 
prezes. 

Po sprawozdaniach Unii 
Sulmierzyce widzieliśmy, że 
bardzo dużo środków jest 
przekazywanych na stypen-
dia. Okazuje się, że te stypen-
dia były wypłacane zawod-
nikom za udział w meczu, 
a niekoniecznie były to oso-
by, które są naszymi miesz-
kańcami. Natomiast jeżeli 
chodzi o dzieci w Akademii 
Sportu Sulmierzyce, w 90% 
są to nasi mieszkańcy, a my 
chcemy inwestować przede 
wszystkim w miejscowych.

Dzięki bardzo dobrej 
współpracy Zarządu klubu 
z Władzami Gminy, a także 
przy ogromnym poparciu 
Radnych Rady Gminy dla 
sportu dziecięcego mło-
dzi sportowcy brali udział 
w obozach sportowych: 
w Sztutowie w dniach 29.04-
06.05 oraz w Zakopanem 
przy okazji, którego dwa ze-
społy uczestniczyły w mię-
dzynarodowym turnieju Ta-
try Cup.

Obecnie w klubie trenują 
dwie grupy. Pierwsza to tzw. 
Młodzik D2 (dzieci z rocz-
nika 2007 i 2008), a druga to 

Orlik E2 (2009 i 2010 – w ze-
spole trenuje także dwóch za-
wodników z 2011). Obie 
grupy biorą udział w roz-
grywkach OZPN Sieradz, ale 
w przypadku tych kategorii 
wiekowych wynik nie jest 
najważniejszy. Na tym etapie 
kluczowy jest ogólny rozwój 
fizyczny dzieci. Ponadto ry-
walizując z zespołami z du-
żych miast za przeciwników 
mamy wyselekcjonowane 
grupy z jednego rocznika 
odpowiednio 2007 i 2009. 
Rok różnicy fizycznej na tym 
etapie jest widoczny gołym 
okiem. Najważniejszy jednak 
jest fakt, iż dzieci szkolone 
są zgodnie z Narodowym 
Modelem Gry Piłki Nożnej, 
a kiedy różnica fizyczna nie 
będzie decydująca, umiejęt-
ności piłkarskie zdobyte na 
treningach pozwolą na rywa-
lizowanie z najlepszymi. 

Co ważne klub jest 
otwarty na dzieci z całej 
gminy. W swoich szeregach 
pomimo nazwy mamy za-
wodników z Woli Wydrzynej 
i Bogumiłowic. Czekamy na 
dzieci z pozostałych miejsco-
wości.  

INFORMACJE

Siłownia w Sulmierzycach
Serdecznie zapraszamy 

mieszkańców gminy do ko-
rzystania z siłowni w Sulmie-
rzycach. Miejsce treningów 
znajduje się w nowym budyn-
ku zaplecza sportowego na 
pierwszym piętrze w Sulmie-
rzycach przy ul. Strażackiej 9B 
(w bezpośrednim sąsiedztwie 
stadionu).Obiekt jest otwarty 
codziennie od poniedziałku do 
niedzieli (za wyjątkiem świąt 

ustawowo wolnych od pracy) 
w godzinach 14.00 – 22.00.

Koszt miesięcznego kar-
netu (bez limitu wejść) od mie-
siąca października wynosi dla 
mieszkańców 20 złotych. Dla 
osób spoza terenu gminy koszt 
wynosi 60 złotych. Na parterze 
budynku znajdują się ogólno-
dostępne szatnie z prysznicami.

Gmina pozyskała  atrak-
cyjne 3 ha gruntu po byłej 
gorzelni w miejscowości Cho-
rzenice. 

- Zabiegałem o to by wy-
stąpić po środki zewnętrz-
ne - mówi radny Grzegorz 
Włodarczyk. - Teraz stoimy 
przed wyzwaniem zagospo-
darowania tego terenu. Całość 
tej inwestycji to prawie 3 mln 
zł, z czego ponad 2 mln zł 
dofinansowania.Prace praw-
dopodobnie rozpoczną się na 
początku przyszłego roku. Je-
żeli wszystko pójdzie dobrze, 

to powstanie park z miejsca-
mi rekreacyjnymi dla dzieci 
i młodzieży. W przyszłości być 
może będzie rozbudowany 
o świetlicę - miejsce spotkań 
z prawdziwego zdarzenia, któ-
rego w Chorzenicach brakuje. 
Nie ma też placu zabaw, na 
który rodzice z dziećmi mo-
gliby przyjść i spokojnie spę-
dzić czas. W trakcie budowy 
jest także ścieżka rowerowa do 
Sulmierzyc. Poprawi ona bez-
pieczeństwo dojeżdżających 
rowerzystów. 

Plac zabaw w Chorzenicach
Radny Grzegorz Włodarczyk z planami na Chorzenice
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Pani sekretarz, od wielu 
lat samorząd gminy Sulmie-
rzyce kładzie duży nacisk 
na działania prozdrowotne. 
Dlaczego akurat na tę kwe-
stię? Jakie działania w tym 
zakresie zostały podjęte?

Kwestie zdrowotne są 
jednymi z wielu ważnych za-
dań jakimi zajmuje się gmina. 
Dlatego też, urząd od dawna 
podejmuje i promuje wiele 
działań prozdrowotnych. Po-
wszechnie wiadomo jak ważne 
dla każdego człowieka jest jego 
zdrowie i jakie straty dla każde-
go z nas, dla ogółu (gospodar-
ki), niesie za sobą absencja cho-
robowa. Nie jest tajemnicą, że 
lekarstwa, badania, czy wizyty 
u lekarza specjalisty są bardzo 
często kosztowne i czasochłon-
ne, dlatego też m.in. z powyż-
szych względów władze naszej 
gminy, wychodząc z założe-
nia, że „lepiej zapobiegać niż 
leczyć”, od 2014 r. realizują 
Gminny Program Promocji 
i Profilaktyki Zdrowia. Kolej-
ny już raz każdy mieszkaniec 
naszej gminy może skorzystać 
z bezpłatnych szczepień prze-
ciw grypie. Należymy do jed-
nych z niewielu samorządów, 
który szczepieniem przeciw 
wirusowi brodawczaka ludz-
kiego (HPV) szczepi nie tylko 
dziewczęta, ale i chłopców 
w wieku 13 lat, za pomocą 
najnowszej dziewięciowalent-
nej szczepionki, o najszerszym 
spektrum ochrony. W ten 
program doskonale wpisują 
się konsultacje i porady specja-
listyczne wykonywane przez 
lekarza ginekologa i usg gine-
kologiczne. Na zakupionym 
przez gminę nowym aparacie 
ultrasonograficznym lekarz 
radiolog dwa razy w miesiącu 
wykonuje badania usg jamy 
brzusznej. 

W naszym ośrodku zdro-
wia mieści się gabinet sto-

matologiczny, w którym jest 
realizowany gminny program 
profilaktyki próchnicy dla 
dzieci. Raz w tygodniu można 
skorzystać z porad  dietety-
ka. Poza tym, co funkcjonuje 
dzisiaj, widzę też potrzebę 
rozszerzenia usług z zakresu 
rehabilitacji, co będzie możli-
we po wykonaniu rozbudowy 
ośrodka zdrowia, ponieważ 
dzisiaj to ograniczone wa-
runki lokalowe są przeszkodą 
do zorganizowania gabinetu 
rehabilitacji z prawdziwego 
zdarzenia. 

Ponadto podejmujemy 
dużo działań z zakresu edu-
kacji zdrowotnej, która jest 
realizowana w formie spotkań 
z dziećmi i młodzieżą w szko-
łach. Jeśli w gminie mówimy 
o opiece zdrowotnej to trzeba 
tutaj mocno podkreślić ilość 
dobrej pracy, jaką w zakresie 
zdrowia na co dzień wykonują 
pracownicy naszego ośrodka 
zdrowia.

Ważna z punktu widze-
nia wielu mieszkańców jest 
odpowiednia edukacja mło-
dego pokolenia. Nowocze-
sna infrastruktura; przed-
szkole, place zabaw, szkoły, 
to nie wszystko. Ważna jest 
także kadra i jej odpowied-
nie zaangażowanie, a także 
dobre zarządzanie jednost-
kami. Czy edukacja na tere-
nie gminy ma się dobrze?

Po oddaniu nowego bu-
dynku przedszkola w Sul-
mierzycach do użytku, dzięki 
któremu wszystkie dzieci z na-
szej gminy znalazły miejsce 
w przedszkolu, uważam, że 
edukacja w naszej gminie bę-
dzie na jeszcze wyższym po-
ziomie. Inwestycja w edukację, 
w nasze młode pokolenie, to 
inwestycja która zaprocentu-
je w przyszłości. Na każdym 
etapie edukacji przedszkolnej 
i szkolnej stwarzamy bardzo 
dobre warunki do nauki - 
uczniowie już od przedszkola 

mają możliwość uczestnicze-
nia w wielu dodatkowych za-
jęciach edukacyjnych, tak aby 
rozwijać swoje umiejętności 
i zainteresowania, pod okiem 
nauczycieli posiadających od-
powiednie kwalifikacje. Zde-
cydowana większość kadry 
pedagogicznej ma stopień na-
uczyciela dyplomowanego, jak 
również, w zależności od po-
trzeb edukacyjnych, korzysta 
z różnych form doskonalenia 
zawodowego. 

O poziomie edukacji 
w naszej gminie świadczy 
również ilość przyznawa-
nych corocznie stypendiów 
motywacyjnych dla uczniów 
osiągających wysokie wyniki 
w nauce.

Realizują państwo tak-
że program 500 +. Niektóre 
samorządy mają problem 
z sprawnym wypłacaniem 
tych świadczeń. A jak jest 
w gminie Sulmierzyce?

Od 2016 r., od momen-
tu obowiązywania programu 
500+, Urząd Gminy w Sulmie-
rzycach wypłacił świadczenia 
wychowawcze w kwocie pra-
wie 7 mln zł. W bieżącym roku 
z programu skorzystało już 440 
dzieci z 310 rodzin. Środki na 
realizację programu pochodzą 
z dotacji z budżetu państwa, tak 
więc jak tylko mamy pieniądze 
na koncie, to nie zwlekamy z ich 
wypłatą. W większości gmin re-
alizacja świadczeń rodzinnych 
wykonywana jest przez ośrod-
ki pomocy społecznej, u nas 
zajmuje się tym bezpośrednio 
urząd. Mając na uwadze ter-
minowe wykonywanie zadań, 
zatrudniliśmy dodatkową oso-
bę do obsługi świadczenia oraz 
zakupiliśmy sprzęt komputero-
wy wraz z oprogramowaniem. 
W związku z tym nie mamy 
problemów ze sprawnym wy-
płacaniem świadczenia 500+. 

Dużo inwestujemy w edukację i zdrowie

Anna Szydłowska, sekretarz gminy Sulmierzyce mówi o edukacji, zdrowiu i pomocy społecznej

Z sekretarz gminy Sulmierzyce Anną Szydłowską rozmawia Sławomir Rajch
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Nowa świetlica wiejska
w Dworszowicach Pakoszowych

Przedmiotem inwesty-
cji będzie budowa budynku 
świetlicy wiejskiej w Dwor-
szowicach Pakoszowych, 
gmina Sulmierzyce na dział-
kach nr ewid. 926/2, 926/3 
wraz z towarzyszącą infra-
strukturą, tj. elektryczną 
wewnętrzną linią zasilającą, 
zewnętrzną instalacją ga-
zową, płytą fundamentową 
pod zbiornik na gaz płynny 
z montażem zbiornika pod-
ziemnego na gaz płynny, 

zewnętrzną instalacją ka-
nalizacyjną ze zbiornikiem 
na ścieki, 23 miejscami po-
stojowymi oraz rozbudową 
istniejącego przyłącza wo-
dociągowego.

Projektowany bu-
dynek to obiekt jedno-
kondygnacyjny o dachu 
dwuspadowym krytym bla-
chodachówką. W budynku 
zlokalizowano pom. świetli-
cy wraz z szatnią, zapleczem 
świetlicy i pomieszczeniem 

gospodarczym, sanitariata-
mi i wiatrołapem. Budynek 
posiada pomieszczenie ga-
rażowe dla wozu strażackie-
go wraz z towarzyszącymi 
pomieszczeniami dla stra-
żaków, takimi jak szatnia, 
sala spotkań oraz sanitariat. 
Nowa świetlica będzie bliź-
niaczo podobna do świetli-
cy w Woli Wydrzynej. 

Szacunkowy koszt bu-
dowy - 700.000,00 zł

Zakup wozu strażackiego 
dla OSP Chorzenice

W roku 2017 r. Gmina 
Sulmierzyce udzieliła Ochot-
niczej Straży Pożarnej w Cho-
rzenicach dotacji w wysokości 
498 150,00 zł z przeznaczeniem 
na zakup samochodu ratowni-
czo – gaśniczego. OSP Chorze-
nice zakupiła samochód marki 
IVECO Eurocargo. 

Dostawcą została firma 
STAR SAN DUO z siedzibą 
w Starachowicach Samochód 
posiada napęd 4 × 4, wciągar-
kę, zbiornik na 3,5 tys. l wody, 
działko wodno - pianowe oraz 
autopompę.

Nowy sprzęt dla OSP
W dniu 31 sierpnia 2018 

r. w remizie OSP Sulmierzyce 
odbyło się uroczyste przeka-
zanie jednostce OSP sprzętu 
ratującego zdrowie i życie 
ludzkie.

Łączna wartość przekaza-
nego sprzętu, w skład którego 
weszły: zestaw ratownictwa 
medycznego PSP R1 z deską 
ortopedyczną i szynami Kra-
mera, nożyce hydrauliczne do 
cięcia pedałów, wysokociśnie-
niowe poduszki pneumatycz-
ne do podnoszenia, zabezpie-
czanie poduszki powietrznej 
kierowcy i pasażerów, zestaw 
pokrowców ochronnych na 
ostre krawędzie, zestaw uni-
wersalnych podpór i klinów 
do stabilizacji pojazdów oraz 
detektor wielogazowy wynio-
sła 29 335,20 zł.

Zadanie było realizo-
wane w 99 % ze środków 
Funduszu Sprawiedliwości 
– Funduszu Pomocy Po-
krzywdzonym oraz Pomocy 
Postpenitencjarnej w zakresie 
Wsparcia i rozwoju systemu 
instytucjonalnego pomocy 
osobom pokrzywdzonym 

przestępstwem i świadkom 
oraz realizacji przez jednostki 
sektora finansów publicznych 
zadań ustawowych związa-
nych z ochroną interesów 
osób pokrzywdzonych prze-
stępstwem i świadków oraz 
likwidacją skutków pokrzyw-
dzenia przestępstwem – na-
bycie: wyposażenia i urządzeń 
ratownictwa, niezbędnych do 
udzielenia pomocy poszko-
dowanym bezpośrednio na 
miejscu popełnienia prze-
stępstwa (Program I Priorytet 
IIIB) oraz w 1 % ze środków 
budżetu gminy.

Zgodnie w  wymogami 
umowy dotyczącej powie-
rzenia Gminie Sulmierzyce 
realizacji zadań z  Funduszu 
Sprawiedliwości sprzęt został 
opatrzony logami Fundu-
szu Sprawiedliwości i  Mi-
nisterstwa Sprawiedliwości 
oraz  oznaczony klauzulą „ 
Współfinansowano ze  środ-
ków Funduszu Sprawiedliwo-
ści, którego dysponentem jest 
Minister Sprawiedliwości ”.

Jacek Wielgosik, radny gminy od wielu lat zabiega o budowę świetlicy
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Wychodząc naprzeciw 
oczekiwaniom mieszkań-
ców i dbając o ich zdrowie 
gmina Sulmierzyce stara 
się zapewnić im należytą 
opiekę zdrowotną. W tym 
celu realizuje szereg działań, 
m.in.:
 
Szczepienia przeciw HPV

W trosce o zdrowie 
mieszkańców gminy Sul-
mierzyce realizowany jest 
„Program profilaktyki za-
każeń wirusem brodaw-
czaka ludzkiego (HPV) na 
lata 2018-2022”. Bezpłatne 
szczepienia przeciw wiruso-
wi brodawczaka ludzkiego 
(HPV) od 2017 r. obejmują 
nie tylko 13-letnie dziew-
częta, ale i chłopców.

Szczepienia przeciw grypie

W ramach kontynuacji 
programu zdrowotnego 
pn. „Szczepienia ochron-
ne przeciw grypie” miesz-
kańcy gminy Sulmierzyce 
w dniach od 24 września 
do 31 grudnia 2018 r. 
mogą skorzystać z bezpłat-
nych szczepień przeciw 
grypie przeprowadzanych 
w Samodzielnym Publicz-
nym Gminnym Ośrodku 
Zdrowia w Sulmierzycach. 
Program obejmuje osoby 
zamieszkałe na terenie gmi-
ny Sulmierzyce, w pierwszej 
kolejności osoby z grup 
ryzyka tj. dzieci od 6 do 59 
miesiąca życia oraz osoby 
starsze – powyżej 50 roku 
życia.

Zakup aparatu USG i bez-
płatne badania

W 2017 roku zakupiono 
nowy przewoźny aparat
ultrasonograficzny, cha-
rakteryzujący się szerokim 
zastosowaniem zarówno 

w diagnostyce podstawowej, 
jak i bardzo specjalistycznej. 
Zawiera on oprogramo-
wanie do badań narządów 
jamy brzusznej, narządów 
miednicy, badań z zakresu 
ginekologii i położnictwa, 
kardiologii, badań małych 
i powierzchownie położo-
nych narządów oraz badań 
z zakresu urologii, ortopedii 
i neurologii. Wartość sprzę-
tu wraz z wyposażeniem to  
199 800 zł. 

W ramach „Gminnego 
Programu Promocji i Profi-
laktyki Zdrowia” – na zaku-
pionym sprzęcie – w Ośrod-
ku Zdrowia wykonywane są 
dwa razy w miesiącu bez-
płatne badania USG dla 
mieszkańców przez lekarza 
posiadającego certyfikat 
akredytacyjny Polskiego 
Lekarskiego Towarzystwa 
Radiologicznego. Badania 
wykonywane są na pod-
stawie kwalifikacji lekarzy 
pracujących w Ośrodku 
Zdrowia a także na podsta-
wie skierowań od innych 
lekarzy specjalistów.

Więcej informacji moż-
na uzyskać pod nr telefonu 
rejestracji Ośrodka Zdrowia  
600 019 786 lub (44) 68-46-
036.

Dyżur lekarza psychiatry

Gminny Program Pro-
filaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych 
zapewnia mieszkańcom gminy 
Sulmierzyce możliwość kon-
sultacji u lekarza psychiatry 
Aleny Pietrzak, która przyjmuje 
w Samodzielnym Publicznym 
Gminnym Ośrodku Zdrowia 
w Sulmierzycach.

Lekarz dyżuruje w każdy 
co drugi poniedziałek miesiąca 
w godz. od 16:00 do 18:00. Zapi-
sy w rejestracji SPGOZ Sulmie-
rzyce – tel. (44) 684 60 36 lub 
600 019 786. Dla mieszkańców 
gminy Sulmierzyce konsultacje 
są bezpłatne.

Poradnia żywieniowa

Od 2016 r. w gminie Sul-
mierzyce działa poradnictwo 
z zakresu prawidłowego odży-
wania i jego wpływu na stan 
zdrowia. Porady udzielane są 
przez Sławomirę Tokarską – 
wykwalifikowaną specjalistkę 
z zakresu zdrowia publicznego 
oraz diagnostyki laboratoryjnej. 
Bezpłatne dla mieszkańców 
gminy konsultacje są udzielane 
w budynku SPGOZ w Sulmie-
rzycach. Zapisy pod nr telefonu 
604 109 037.

Lekarz stomatolog

Od 2015 roku dzieci 
w wieku od 5 do 13 lat za-
mieszkałe na terenie gminy 
Sulmierzyce uprawnione są 
do bezpłatnego korzysta-
nia z „Gminnego progra-
mu profilaktyki próchnicy 
dla dzieci”. W ramach tego 
programu zdrowotnego 
przeprowadzane są badania 
stomatologiczne, instruktaż 
higieny jamy ustnej, profi-
laktyka fluorkowania oraz 
lakowania zębów stałych. 
Realizacją ww. zadania zaj-
muje się lekarz stomatolog 
– Łukasz Biesaga.

Rehabilitacja

W Samodzielnym Pu-
blicznym Gminnym Ośrod-
ku Zdrowia w Sulmierzy-
cach w ramach „Gminnego 
Programu Promocji i Profi-
laktyki Zdrowia” wykonywa-
ne są również świadczenia 
zdrowotne z zakresu reha-
bilitacji i masażu na rzecz 
mieszkańców gminy Sulmie-
rzyce. Zabiegi rehabilitacyj-
ne przeprowadzane są przez 
Dorotę Gładysz-Pacudę – 
prowadzącą Specjalistyczny 
Gabinet Rehabilitacyjny.

Lekarz ginekolog

Mieszkanki gminy Sul-
mierzyce mogą bezpłatnie 
skorzystać z usług lekarskich 
z zakresu ginekologii – udzie-
lania konsultacji i porad 
specjalistycznych z zakresu 
ginekologii oraz prowadzenia 
badań usg ginekologicznego. 
Konsultacje i badania prze-
prowadzane w Samodziel-
nym Publicznym Gminnym 
Ośrodku Zdrowia w Sulmie-
rzycach przez Roberta Skal-
skiego – lekarza specjalistę 
położnictwa i ginekologii. 

Poradnia życia rodzinnego

Gminny Program Pro-
filaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych 
stwarza mieszkańcom gminy 
Sulmierzyce możliwość sko-
rzystania z konsultacji w po-
radni życia rodzinnego, która 
ma na celu m.in. pomoc w bu-
dowaniu relacji rodzinnych, 
wsparcie w sytuacjach kryzy-
sowych, pomoc w radzeniu 
sobie z emocjami (w tym ze 
stresem, samotnością. choro-
bą), udzielanie porad dotyczą-
cych wychowania dzieci, czy 
wsparcie i udzielanie infor-
macji na temat życia z osoba-
mi uzależnionymi. Poradnia 
jest czynna w każdą środę od 
14:00 do 17:00 w Ośrodku 
Zdrowia na I piętrze (wejście 
od strony biblioteki), tel. kon-
taktowy 693 253 201.

Terapeuta do spraw uzależ-
nień

W ramach realizacji 
Gminnego Programu Pro-
filaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych 
przeprowadzane są także kon-
sultacje z wykwalifikowanym 
terapeutą osób uzależnionych 
i współuzależnionych.

Programy zdrowotne w gminie Sulmierzyce

Zapisy prowadzone są w rejestracji SPGOZ Sulmierzyce
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Mieszkańcy zachwyceni standardem nowego przedszkola

29 marca 2017 r. została 
podpisana umowa o dofinan-
sowanie projektu pn. „Budowa 
pasywnego budynku przed-
szkola w miejscowości Sulmie-
rzyce na dz.ew.1226/1 obręb 
17 Sulmierzyce”. Projekt jest 
współfinansowany ze środków 
Unii Europejskiej w ramach 
Regionalnego Programu Ope-
racyjnego Województwa Łódz-
kiego na lata 2014-2020 Oś 
priorytetowa IV Gospodarka 
niskoemisyjna Działanie IV.3 
Ochrona powietrza Poddziała-
nie IV.3.2 Ochrona powietrza. 
Koszt inwestycji to ponad 10 
mln zł, a wartość dofinanso-
wania to kwota 5.193.515,61 
zł. Przedszkole przeznaczo-
ne jest łącznie dla max 125 
dzieci – pięć oddziałów po 25 
dzieci. Budynek przedszkola 

jest obiektem wolnostojącym, 
jednokondygnacyjnym, nie 
podpiwniczonym, zrealizo-
wanym w technologii trady-
cyjnej o pełnym programie 
użytkowym z własnym blo-
kiem żywieniowym. Potrzeby 
cieplne realizowane są w 100% 
poprzez instalacje ogrzewa-
nia podłogowego zasilanego 
z pomp ciepła z wymienni-
kiem gruntowym pionowym. 
W celu zminimalizowania strat 
cieplnych zastosowana została 
instalacja wentylacji mecha-
nicznej nawiewno-wywiewnej 
z odzyskiem ciepła dla całego 
obiektu, służąca do wentylo-
wania pomieszczeń. Budynek 
został w pełni przystosowany 
dla osób niepełnosprawnych. 
Nowe przedszkole funkcjonuje 
od września 2018r. Zarówno 
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Mieszkańcy zachwyceni standardem nowego przedszkola

rodzice, jak i dzieci są zachwy-
cone poziomem, estetyką 
i standardem pomieszczeń. 
Uroczystego otwarcia budynku 
dokonano w poniedziałek 24 
września 2018r.  W uroczysto-
ści uczestniczyło wielu gości, 
wśród nich m.in. Członek Za-
rządu Województwa Łódzkie-
go Jolanta Zięba-Gzik, Radna 
Sejmiku Województwa Łódz-
kiego Iwona Koperska, Łódzki 
Wicekurator Oświaty Jolanta 
Kuropatwa, Przewodniczący 
Rady Gminy Tadeusz Kru-
szyński, Radni Gminy Sulmie-
rzyce, Sekretarz Gminy Anna 
Szydłowska, Skarbnik Gminy 
Ewa Bęczkowska, kierowni-
cy jednostek organizacyjnych 
Gminy Sulmierzyce, dyrektorzy 
szkół i placówek oświatowych 
z terenu Gminy Sulmierzyce, 

Komendant Powiatowy Policji 
w Pajęcznie Grzegorz Czuba-
kowski, Komendant Powiato-
wy Państwowej Straży Pożarnej 
w Pajęcznie Dawid Pełka, pro-
boszcz parafii pw. św. Erazma 
w Sulmierzycach Piotr Bednarz 
oraz sołtysi. Wśród zaproszo-
nych nie zabrakło oczywiście 
przedstawicieli wykonawców 
inwestycji, projektantów oraz 
inspektorów nadzoru. Zarów-
no wygląd zewnętrzny budyn-
ku, plac zabaw, parking, zago-
spodarowanie terenu wokół 
oraz piękne kolorowe wnętrza 
wyposażone w  nowoczesne 
instalacje zrobiły na obecnych 
ogromne wrażenie. Gratula-
cjom i  zachwytom nie było 
końca.
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Cepeliada w Sulmierzycach
Tradycyjnie na począt-

ku czerwca organizowana 
jest największa impreza mu-
zyczno - kulturalna na tere-
nie naszej gminy. Impreza 
zazwyczaj jest połączona 
Sulmierzyckim Zlotem Mo-
tocyklowym, na który do-
ciera corocznie ponad 300 
motocykli z całej Polski oraz 
kilkanaście zabytkowych sa-
mochodów. Podczas zlotu 
można oglądać wspaniałe 
motocykle, zobaczyć pokaz 
crossów, wziąć udział w sy-
mulacji dachowania, a nawet 
obejrzeć pokaz akcji ratow-
niczo-gaśniczej z udziałem 
OSP Sulmierzyce. Ponadto 
motocykle tradycyjnie biorą 
udział w paradzie po gminie 
Sulmierzyce. 

Zwyczajowo jako pierw-
sze na scenie prezentują się 
dzieci i młodzież z gmin-
nych placówek oświato-

wych. W występach udział 
bierze blisko 200 uczniów 
i przedszkolaków, groma-
dząc przed sceną liczną 
publiczność. Każdego roku 
możemy podziwiać co-
raz piękniejszy repertuar 
Gminnej Orkiestry Dętej. 

Wieczór jest zarezerwo-
wany dla gwiazd polskiej 
muzyki. W tym roku na 
scenie pojawiła się Sylwia 
Grzeszczak, która zapre-
zentowała swoje najwięk-
sze przeboje. Natomiast po 
godzinie 22   z głośników 
rozległ się dźwięk muzyki 
wykonywanej przez zespół 
Lady Pank. W ostatnim cza-
sie  na stadionie gościliśmy 
m. in. zespoły: IRA, Zako-
power, Lemon, Mesajah, czy 
Strachy na Lachy. 

Poza koncertami i wy-
stępami na scenie organizo-
wane są również inne atrak-

cje. W namiotach wokół 
boiska można spróbować 
wyśmienitego tradycyjne-
go jedzenia przygotowa-
nego przez stowarzyszenia 
działające na terenie gmi-
ny Sulmierzyce, podziwiać 
dzieła regionalnego malarza 
Pana Jerzego Kacprowskie-
go, a także rzeźbiarza Pana 
Henryka Chałubca. 

Stałym punktem pro-
gramu jest konkurs strze-
lecki, który cieszy się dużym 
zainteresowaniem – w ry-
walizacji zazwyczaj bierze 
udział ponad 100 osób. Po-
nadto nie brakuje atrakcji 
dla najmłodszych, takich 
jak dmuchańce, kule wodne, 
trampoliny, karuzele, malo-
wanie twarzy, zabawy z ani-
matorami czy przejażdżki 
konne.

KULTURA
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Podczas tegorocznego 

zakończenia roku szkolnego 
w szkołach podstawowych 
na terenie gminy Sulmie-
rzyce, które odbyło się 22 
czerwca, nastąpiło tradycyj-
nie wręczanie stypendiów 
motywacyjnych najzdolniej-
szym uczniom, ale nie tyl-
ko… W Szkole Podstawowej 
w Sulmierzycach odbyło się 
bowiem Wojewódzkie za-
kończenie roku szkolnego 
2017/2018. Z tej okazji pod-
czas uroczystości gościliśmy 
Łódzkiego Kuratora Oświaty 
Pana Grzegorza Wierzchow-
skiego oraz Dyrektor sie-
radzkiej delegatury Kurato-
rium Oświaty w Łodzi Panią 
Małgorzatę Świątek-Słoninę. 
Pojawili się również przed-
stawiciele władz naszej gmi-
ny – Sekretarz Gminy Pani 
Anna Szydłowska, Przewod-
niczący Rady Gminy Pan 

Tadeusz Kruszyński, Zastęp-
ca Przewodniczącego Rady 
Gminy Pani Grażyna Smo-
larek-Chwastowska, Radny 
Rady Gminy Pan Jacek Wiel-
gosik oraz Skarbnik Gminy 

Pani Ewa Bęczkowska. Poza 
stypendiami motywacyjny-
mi Wójta Gminy Sulmierzy-
ce, uczniowie Szkoły Pod-
stawowej w Sulmierzycach, 
którzy osiągnęli najlepsze 

wyniki w nauce, otrzymali 
z rąk Łódzkiego Kuratora 
Oświaty nagrody rzeczowe.

  Za rok szkolny 
2017/2018 wyróżnionych 
zostało 70 uczniów szkół 

podstawowych i klas gimna-
zjalnych:

– 12 ze Szkoły Podstawo-
wej w Bogumiłowicach,

– 6 ze Szkoły Podstawo-
wej w Dworszowicach Pako-
szowych,

– 52 ze Szkoły Podstawo-
wej w Sulmierzycach, w tym 
36 z klas szkoły podstawowej

oraz 16 z klas gimnazjal-
nych.

Najwyższą średnią wśród 
uczniów szkół podstawo-
wych – 5,67 mogą pochwalić 
się Alicja Kulbat i Klaudia 
Serwa – uczennice Szkoły 
Podstawowej w Sulmierzy-
cach. Natomiast w klasach 
gimnazjalnych Anotni Iwan 
– 5,50.

Łącznie wypłacono sty-
pendia na kwotę 23 100,00 zł.

INFORMACJE

Kraina Wielkiego Łuku Warty

Wojewódzkie zakończenie roku szkolnego 2017/2018

W dniu 2 lutego 2018 
r. w Łodzi została podpisa-
na umowa o dofinansowa-
nie na realizację projektu 
pod nazwą „Walory Kra-
iny Wielkiego Łuku Warty 
podstawą rozwoju turysty-
ki kulturowej i aktywnej 
w gminie Sulmierzyce”. Pro-
jekt współfinansowany jest 
ze środków Unii Europej-
skiej w ramach Regionalne-
go Programu Operacyjnego 
Województwa Łódzkiego 
na lata 2014-2020 Oś prio-
rytetowa VI Rewitalizacja 
i potencjał endogeniczny 
regionu Działanie VI.2 
Rozwój gospodarki tu-
rystycznej Poddziałanie 
VI.2.1 Rozwój gospodarki 
turystycznej. Wartość przy-
znanego dofinansowania to 
ponad 4 mln 900 tys zło-
tych. Celem projektu jest 

wypromowanie Gminy Sul-
mierzyce jako gminy atrak-
cyjnej turystycznie. Cel ten 
zostanie osiągnięty poprzez 
budowę dwóch stref aktyw-
nego wypoczynku w for-
mie siłowni zewnętrznych 
w miejscowości Eligiów 
i Ostrołęka, budowę ścież-
ki rowerowej na odcinku 
Sulmierzyce – Chorzeni-
ce, aranżację turystycz-
ną centrum Sulmierzyc 
(przebudowana zostanie 
fontanna w Parku przy ul. 
Kościuszki, Park ten zyska 
również nowe oświetlenie 
oraz ławki zachęcające do 
wypoczynku, w Parku przy 
ul. Słonecznej powstanie 
przestrzeń wystawiennicza 
gdzie prezentowane będą 
dzieła lokalnych artystów, 
dla najmłodszych wykona-
na zostanie szachownica 

o wymiarach 8,00 x 8,00 
m, miejsce to posłuży rów-
nież jako podest pod scenę, 
a zakupiona przenośna sce-
na pozwoli na organizację 
imprez kulturalnych dla 
wszystkich mieszkańców 
gminy, uporządkowany zo-
stanie również plac im. Ga-
briela Turskiego – powsta-
nie tu deptak, parking oraz 
nowe oświetlenie), budowę 
strzelnicy sportowej wraz 
z torem aktywności fizycz-
nej oraz towarzyszącym 
zagospodarowaniem tere-
nu (wybudowana strzelni-
ca sportowa wyposażona 
zostanie w sześć stanowisk 
ze stałą linią ognia 100m 
oraz zmienną linią ognia 
w zakresie 25-100m umoż-
liwiającą strzelanie z każ-
dego rodzaju broni), za-
gospodarowanie walorów 

przyrodniczych zbiornika 
w miejscowości Dygudaj 
(wokół nowo zalanego i za-
rybionego zbiornika wod-
nego wykonane zostaną 
ciągi piesze, miejsce to zy-
ska również nowe oświetle-
nie oraz ławki zachęcające 
do wypoczynku), adaptację 
obiektu tzw. “Leśniczówki” 
na cele turystyczne (bu-
dynek poddany zostanie 
termomodernizacji wraz                
z wykonaniem wyprawy 
elewacyjnej z tynku glinia-
nego na ruszcie drewnia-
nym, wymienione zostanie 
pokrycie dachowe, stolar-
ka okienna oraz drzwiowa 
zewnętrzna i wewnętrzna, 
na parterze budynku urzą-
dzone zostaną sale ekspo-
zycyjne oraz konferencyjne 
gdzie uczniowie z terenu 
gminy będą mogli uczest-

niczyć w żywych lekcjach 
przyrody) przy budynku 
powstanie park linowy dla 
najmłodszych, wioska kuź-
nicza oraz dwukondygna-
cyjna platforma widokowa, 
która umożliwiać będzie 
obserwację flory i fauny 
wodnej. Gmina wyłoni-
ła już Wykonawcę, który 
za prawie 5 mln złotych 
zrealizuje część projektu 
tj. do końca 2018r. prace 
w centrum Sulmierzyc oraz 
w miejscowościach Eligiów, 
Ostrołęka i Chorzenice, na-
tomiast do końca kwietnia 
2019 r. zakończyć się mają 
prace w okolicach zbiorni-
ka w msc. Dygudaj. Wciąż 
trwa poszukiwanie Wyko-
nawcy, który podejmie się 
budowy strzelnicy sporto-
wej.

W czasie uroczystości wręczono stypendia uczniom z najlepszymi wynikami
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Podczas trwającej kaden-
cji obchodziliśmy jubileusze 
istnienia aż trzech jednostek 
OSP z terenu gminy Sulmie-
rzyce. 

24 września 2016 r. świę-
towano jubileusz 90-lecia 
Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Bogumiłowicach. Uro-
czystość rozpoczęła się Mszą 
Świętą na placu przed straż-
nicą w czasie której zapre-
zentowała się Sulmierzycka 
Orkiestra Dęta. Po zakoń-
czeniu nabożeństwa Prezes 
OSP w Bogumiłowicach Ra-
dosław Kurzynoga powitał 
przybyłych gości. Następnie 
głos zabrali: Wójt Gminy Sul-
mierzyce Gabriel Orzeszek 
oraz Przewodniczący Rady 
Gminy Tadeusz Kruszyń-
ski. Wśród zaproszonych 

gości znalazły się delegacje 
z zaprzyjaźnionych jednostek 
Ochotniczych Straży Pożar-
nych. Po zakończeniu części 
oficjalnej rozpoczął się festyn. 
Tradycyjnie już, uczestnicy 
mogli wystartować z zawo-
dach strzeleckich zorganizo-
wanych przez Klub Strzelecki 
10-tka z Radomska. Catering 
podczas imprezy zapewniły 
stowarzyszenia z terenu na-
szej gminy. Zabawa trwała 
do 22.00. Były także atrakcje 
dla dzieci w postaci suchego 
basenu z piłkami oraz zamku 
dmuchanego.

22 lipca 2017 r. odbyła się 
uroczystość 110-lecia Ochot-
niczej Straży Pożarnej w Sul-
mierzycach, która była okazją 
do spotkania z zaprzyjaźnio-
nymi jednostkami OSP oraz 

do zaproszenia mieszkańców 
gminy Sulmierzyce na festyn 
rodzinny. Jubileusz rozpoczął 
się mszą świętą w kościele pw. 
św. Erazma w Sulmierzycach, 
w asyście sztandarów są-
siednich jednostek OSP oraz 
Gminnej Orkiestry Dętej. 
Następnie obchody przenio-
sły się na plac koło sali OSP, 
gdzie nastąpiło przekazanie 
i poświęcenie sztandaru. Ko-
lejnym punktem imprezy była 
ceremonia wręczenia odzna-
czeń i medali dla zasłużonych 
strażaków, po której miały 
miejsce przemówienia oko-
licznościowe. Po zakończeniu 
części oficjalnej uczestnicy 
imprezy mogli spróbować re-
gionalnych potraw, przygoto-
wanych przez stowarzyszenia 
działające na terenie gminy 

Sulmierzyce, skorzystać ze 
strzelnicy czy potańczyć przy 
muzyce zespołu Cover Dance. 
Natomiast najmłodsi mogli 
bawić się na placu zabaw.

19 sierpnia 2017 r. Ochot-
nicza Straż Pożarna w Chorze-
nicach świętowała jubileusz 
100 lat istnienia.   Po zbiórce 
zaproszonych pododdziałów 
OSP ksiądz proboszcz para-
fii św. Erazma w Sulmierzy-
cach Piotr Bednarz odprawił 
uroczystą mszę świętą. Po 
zakończeniu nabożeństwa 
poświęcony został samochód 
strażacki. Tradycyjnie pod-
czas świętowania jubileuszu 
zostały wręczone odznacze-
nia „Strażak Wzorowy” dla 
szczególnie wyróżniających 
się strażaków miejscowej jed-
nostki. W trakcie pierwszej 

części uroczystości przybyłym 
gościom został przedstawiony 
rys historyczny. Po zakończe-
niu oficjalnej części   dzięki 
współpracy z miejscowym 
stowarzyszeniem Rozwojowa 
Wieś uczestnicy mogli skosz-
tować przepysznych specja-
łów kulinarnych. Dla dzieci 
zostały przygotowane atrak-
cje w postaci dmuchańców, 
skręcanych balonów oraz 
sztucznych warkoczyków. 
W sobotnie popołudnie moż-
na było także sprawdzić swo-
je umiejętności strzeleckie. 
Bardzo dużym zainteresowa-
niem zarówno wśród dzieci 
jak i dorosłych cieszyły się 
przejażdżki bryczką. Imprezę 
zakończyła zabawa taneczna.

 Obchodziliśmy jubileusze istnienia aż trzech jednostek OSP
Strażacy z Ochotniczej Straży Pożarnej w Chorzenicach na tle nowego wozu podczas uroczystości z okazji 100-lecia istnienia jednostki
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W dniu 23 sierpnia 2018 r. 
Gmina Sulmierzyce podpisała 
umowę na dostawę fabrycznie 
nowego średniego samocho-
du specjalnego pożarniczego, 
ratowniczo – gaśniczego na 
podwoziu z napędem 4x4 
wraz z wyposażeniem dla OSP 
w Bogumiłowicach. Nowy sa-
mochód to koszt prawie 770 
tys złotych. Jest to kolejny już 

zakup dla jednostek ochotni-
czych straży pożarnych z temu 
gminy Sulmierzyce. Przypo-
mnijmy, że w roku 2015 nowy 
samochód  o wartości prawie 
930 tys złotych otrzymała 
jednostka w Sulmierzycach,  
a w roku 2017 samochód 
otrzymała jednostka w Cho-
rzenicach.

Jubileusz Złotych Godów, 
który odbył się w dniu 21 
maja 2018 r. w Urzędzie Stanu 
Cywilnego w Sulmierzycach 
świętowało 9 par małżeńskich 
z terenu gminy Sulmierzyce. 
Jubilaci zgromadzili się, aby 
odebrać medale za Długolet-
nie Pożycie Małżeńskie przy-
znane przez Prezydenta Rze-
czypospolitej Polskiej, będące 
ukoronowaniem pięćdziesię-
cioletniego pożycia małżeń-
skiego. 

Medal ma kształt sześcio-
ramiennej gwiazdy, z jednej 
strony widnieje napis “za dłu-
goletnie pożycie małżeńskie” 
a z drugiej dwie srebrzyste 
róże.

To była wzruszająca uro-
czystość. „50 lat temu przy-
rzekaliście sobie Państwo 
dożywotnią miłość, wierność, 
szacunek i opiekę. Przyrzecze-

nia tego dotrzymaliście pomi-
mo wielu złożonych zdarzeń 
losowych więc dziś możecie 
świętować swój jubileusz” – 
tymi słowami powitała jubila-
tów Kierownik Urzędu Stanu 
Cywilnego w Sulmierzycach 
Pani Małgorzata Michalak.

Jubileusz świętowali Pań-
stwo: Danuta i Marian Brzo-
zowscy z Dworszowic Pako-
szowych, Barbara i Zbigniew 
Kubas z Marcinowa, Kazimie-
ra i Franciszek Kapłon z Sul-
mierzyc, Bernarda i Zdzisław 
Kowalscy z Dworszowic Pako-
szowych, Maria i Ryszard Mu-
siał ze Stanisławowa, Jadwiga 
i Tadeusz Dzierżanowscy z Sul-
mierzyc, Zofia i Henryk Wło-
darczyk z Sulmierzyc, Danuta 
i Stanisław Szala z Dworszowic 
Pakoszowych, Teresa i Krzysz-
tof Loręccy z Sulmierzyc.

Medale, gratulacje oraz 

kwiaty wręczył jubilatom 
Wójt Gminy Sulmierzyce Pan 
Gabriel Orzeszek wraz z Prze-
wodniczącym Rady Gminy 
w Sulmierzycach Panem Ta-
deuszem Kruszyńskim oraz 
Skarbnikiem Gminy Panią 
Ewą Bęczkowską.

Wznosząc toast na cześć 
jubilatów Wójt Gminy pod-
kreślił jak wielkim wyda-
rzeniem jest taka rocznica, 
gdyż Złote Gody to dzień 
wspomnień i refleksji nad tak 
pięknym jubileuszem. Jubilaci 
w trakcie uroczystości złożyli 

sobie podziękowanie za do-
tychczasowe, trwałe małżeń-
stwo i przyrzekali, że uczynią 
wszystko, aby było ono nadal 
szczęśliwe.

Sakramentalne ,,Tak”

Nowy samochód OSP

Jubilaci odebrali medale przyznane przez prezydenta RP Andrzeja Dudę
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Sześć ogromnych rzeźb 
powstało pod koniec lipca 
podczas  pierwszego w Sul-
mierzycach pleneru rzeźbiar-
skiego. Wójt gminy Gabriel 
Orzeszek z aprobatą wcielił 
w życie pomysł redaktora 
naczelnego ,,Kulis…”. Sławo-
mira Rajcha. Figury z drewna 
topolowego i lipowego stanę-
ły na placu przy nowo budo-
wanym przedszkolu w Sul-
mierzycach. Jeszcze bardziej 
ożywiły atmosferę stając się 
dodatkową atrakcją dla dzie-
ci, które będą uczęszczały do 
placówki.  W pracy udział 
wzięli członkowie nieformal-
nego klubu rzeźbiarskiego 
‚‚Lipowy wiór’’,  Każdego dnia 
rzeźbiarzy odwiedzało wielu 
mieszkańców.

- Taki plener to dosko-
nały pomysł. Dzieje się coś 
co wzbudza ciekawość nie 

tylko dorosłych, ale i dzie-
ci - zauważa Andrzej Toma 
z Sulmierzyc, który wielkie 
bajkowe postaci ogląda z sy-
nem Olkiem i żoną Joanną. 

- Super sprawa - mówi 
wyraźnie wzruszony Lech 
Sobala z Sulmierzyc. - Jakie to 
piękne uczucie, że w naszych 
małych Sulmierzycach takie 
rzeczy się dzieją - dopowiada. 

- Bardzo fajna inicjatywa 
- chwali Urszula Kędzierska 
z Sulmierzyc.  - Będziemy 
mieli coś innego w przed-
szkolu, będzie inaczej niż 
wszędzie, tak wyjątkowo.  
Wszystkie postaci są kapi-
talne. Nie mogę się napa-
trzeć. Mam nadzieję, że moje 
wnuczki będą chodziły do 
tego przedszkola - podsumo-
wuje. 

Józef Fiedor z Działo-
szyna z topolowego klocka 

wystrugał pięknego Koziołka 
Matołka, który zamiast do 
Pacanowa, trafił do Sulmie-
rzyc. 

- W drewnie rzeźbię od 
22 lat, wcześniej dłubałem 
w kamieniu, w trawertynie - 
opowiada. 

- Pamiętam mój pierwszy 
taki plener w Ostrówku, a do-
tychczas było ich kilkanaście. 

Henryk Chałubiec z Bie-
lik w gm. Sulmierzyce na ple-
nerze czuł się jak w domu. Do 
pozostałych artystów dojeż-
dżał codziennie z pobliskiej 
miejscowości na rowerze. Jest 
autorem drewnianego Shre-
ka, choć zwykle tworzy raczej 
rzeźby o tematyce sakralnej. 

- Gdy chodziłem do pod-
stawówki to już się rwałem 
do rzeźbienia, ale wtedy ro-
biłem to jedynie scyzorykiem 
- wspomina Chałubiec. 

Łukasz Zabłocki z Lu-
tutowa to prawdziwy zawo-
dowiec. Przy pomocy piły 
motorowej, nawet bez użycia 
dłuta, potrafi z drewna two-
rzyć dosłownie cuda. Miłość 
do drewna ma w genach, jego 
rodzice także tworzą i to nie 
tylko przy użyciu dłuta. 

- Można powiedzieć, że 
zaraziłem się tą pasją od ojca 
- mówi Zabłocki.

- Robię misie, sowy, 
orzełki, ale na ogół robię to 
co klient lub organizator so-
bie zażyczy. Ile rzeźb mam na 
koncie? Tego nawet Bóg nie 
jest w stanie policzyć - żartuje 
Łukasz Zabłocki. 

Andrzej Czyż rzeźbi od 
1982 r. Jest emerytowanym 
żołnierzem zawodowym. 
Prócz dłubania w drewnie 
maluje na płótnie. Od 11 lat 
bierze udział w plenerach. 

Tworzy dzieła różne od sa-
kralnych do ludowych. 

- Jestem mile zaskoczony 
ogromnym zainteresowa-
niem mieszkańców Sulmie-
rzyc tym co tworzymy. 

Jest rzeźbiarzem od 30 
lat. Jest nauczycielem prak-
tycznej nauki zawodu w Ze-
spole Szkół nr 1 w Wieluniu. 
Mowa o Grzegorzu Kołacz-
ku, który zazwyczaj tworzy 
dzieła ludowe, prowadzi tak-
że warsztaty dla ludzi zarażo-
nych pasją. 

- Zauważyliśmy w Sul-
mierzycach ogromne zainte-
resowanie plenerem. Te rzeź-
by zostaną przekazane do 
przedszkola i to bardzo się 
ludziom  spodobało - mówi 
Kołaczek. 

Pierwszy plener rzeźbiarski
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Obóz sportowy w Zakopanem – Tatry Cup
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W dniach 24-29.06.2018 
dzieci z roczników 2006 
i młodsi wzięli udział 
w obozie sportowym w Za-
kopanem. Oprócz zajęć pił-
karskich młodzi adepci wy-
stąpili w międzynarodowym 
turnieju Tatry Cup 2018. 
W trakcie czterodniowych 
rozgrywek rywalizowali 
z drużynami zarówno z kraju 
jak i z zagranicy. Zespół wy-

stępujący w kategorii U-11 
zajął 8 miejsce w Pucharze 
Kasprowego, natomiast dru-
żyna Żaków U-9 zajęła trze-
cie miejsce w Pucharze Gie-
wontu. Zespoły postawiły 
bardzo wysoko poprzeczkę 
bardziej utytułowanym dru-
żynom. W pamięci kibiców 
pozostał mecz w kategorii 
U-9 pomiędzy zespołem AS 
Sulmierzyce a Dunajcem 

Nowy Sącz w którym po dra-
matycznym boju w ostatniej 
akcji meczu młodzi górale 
zdobyli zwycięską bramkę. 
Jak się później okazało ze-
spół z Nowego Sącza zdobył 
drugie miejsce w całym tur-
nieju. W przerwie pomiędzy 
rozgrywkami i zajęciami 
młodzi piłkarze mieli moż-
liwość zwiedzić najpiękniej-
sze miejsca w stolicy Tatr, 

z wjazdem na Gubałówkę 
włącznie. Mimo deszczowej 
pogody wraz z opiekunami 
znaleźli także czas na sko-
rzystanie z oferty basenów 
termalnych. 

Wyjazd został zorgani-
zowany w ramach projektu 
pn. „Sportowa Gmina! Sul-
mierzyce 2018” współfina-
sowanego ze środków MSiT, 
który objął honorowym 

patronatem Poseł na Sejm 
Rzeczypospolitej Grzegorz 
Schreiber.    

Akademia Sportu Sul-
mierzyce prowadzi ciągły 
nabór. Wszystkie zaintereso-
wane dzieci zapraszamy na 
treningi. Więcej informacji 
można uzyskać na facebo-
okowym profilu klubu.

W dniu 13.01.2018 r. 
w hali Szkoły Podstawowej 
w Sulmierzycach odbył się 
I Ogólnopolski Festiwal 
Tańca Sulmierzyce Dance 
Open 2018. Impreza została 
zorganizowana przez Gmi-
nę Sulmierzyce przy współ-
pracy z Akademią Tańca 
Mass-Team z Radomska.

Blisko 600 zawodników 
i zawodniczek rywalizowało 
w 17 kategoriach: kat. taniec 
towarzyski open – formacje, 
kat. 10-12 lat jazz, modern 
– solo, kat. 10-12 lat street 
dance, hip-hop, breakdan-
ce, funky – formacje, kat. 
10-12 lat inne formy tańca 

– formacje, kat. 10-12 lat 
inne formy tańca – solo, kat. 
7-9 lat – formacje, kat. 7-9 
lat – solo, kat. 13-15 lat inne 
formy tańca – formacje, kat. 
13-15 lat inne formy tań-
ca – formacje, kat. 3-6 lat, 
kat. 13-15 lat jazz, modern 
– solo, kat. 13-15 lat inne 
formy tańca – solo, kat. pow. 
15 lat open – formacje, kat. 
pow. 15 lat open – solo, kat. 
mażoretki – formacje, mini 
formacje open, kat. mażo-
retki – solo 10-12 lat, kat. 
mażoretki – solo pow.13 lat.

Gmina Sulmierzyce była 
reprezentowana przez dwa 
zespoły: Czadersów i Cza-

dersów Mini w kategorii 7-9 
lat formacje. Zespoły zdoby-
ły odpowiednio III miejsce 
i wyróżnienie.

Wszyscy uczestnicy 
z rąk Pani Anny Szydłow-

skiej Sekretarz Gminy oraz 
Pana Tadeusza Kruszyń-
skiego Przewodniczącego 
Rady Gminy   odebrali pa-
miątkowe medale, a najlep-
si także puchary. Od po-

czątku października trzeci 
rok z rzędu rozpoczęły się 
zajęcia taneczne w Szkole 
podstawowej w Sulmierzy-
cach. W związku z dużym 
zainteresowaniem wśród 
najmłodszych, w bieżącym 
roku szkolnym 2018/2019 
spotkania odbywają się 
także w przedszkolu  Tre-
ningi prowadzone są przez 
instruktorów tańca, którzy 
w swojej karierze zawodowej 
posiadają wysokie osiągnię-
cia w konkursach i zawo-
dach na szczeblu ogólnopol-
skim i międzynarodowym. 

Ogólnopolski Festiwal Tańca Sulmierzyce Dance Open 2018
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Nowa biblioteka tętni życiem
Od 2014 r. nasza bibliote-

ka działa w nowym budynku 
przy ulicy Słonecznej. Bu-
dynek powstał dzięki pozy-
skanym środkom z Instytutu 
Książki oraz Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środo-
wiska i Gospodarki Wodnej 
w Łodzi. Pozostałe środki 
pokryła Gmina Sulmierzyce 
z myślą o naszych mieszkań-
cach.  Większy budynek dał 
możliwość wyjścia naprzeciw 
oczekiwaniom i potrzebom 
kulturalnym społeczeństwa. 
Przez te kilka lat biblioteka 
stała się miejscem bardziej 
przyjaznym, gdzie nieustan-
nie tętni życie kulturalne całej 
gminy. Przygotowujemy cały 
wachlarz zajęć oraz uroczysto-
ści  skierowanych do wszyst-
kich grup wiekowych  m.in.  
spotkania autorskie dla dzieci, 

młodzieży i dorosłych, kon-
certy okolicznościowe, lekcje 
biblioteczne, wycieczki, wyjaz-
dy do teatru. Czytelnicy mogą 

rozwijać swoje umiejętności  
i zdolności poprzez uczestnic-
two w zajęciach plastycznych, 
artystycznych, muzycznych 

oraz ruchowych. Realizujemy 
różne projekty ogólnopolskie 
m. in. Mała Książka Wielki 
Człowiek, Narodowe Czyta-

nia, Cyfrowe Archiwum Tra-
dycji Lokalnej itp. 

Nasze starania zostały 
dostrzeżone w Rankingu Bi-
bliotek, gdzie przez dwa lata 
z rzędu zajmujemy zaszczytne 
I miejsce będąc Najlepszą Bi-
blioteką  województwa łódz-
kiego, a dodatkowo w 2016r. 
VII miejsce w kraju. Docenio-
na szczególną odznaką „Za-
służony dla Kultury Polskiej” 
nadawaną przez Ministra Kul-
tury i Dziedzictwa Narodo-
wego została Pani Kierownik 
Anita Wawrzyniak. Wielką 
nobilitacją było również wy-
głoszenie prezentacji  o kształ-
towaniu kultury czytelniczej 
młodych przy spotkaniu bi-
bliotekarzy całego wojewódz-
twa łódzkiego.
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Rowerowe szaleństwo w Sulmierzycach
Drugi rok z rzędu Sul-

mierzyce ogarnęło rowerowe 
szaleństwo. Dla miłośników 
dwóch kółek Urząd Gminy 
przygotował dwie rywalizacje 
– w ramach projektu współfi-
nansowanego ze środków Mi-
nisterstwa Sportu i Turystyki 
„Sportowa Gmina! Sulmierzy-
ce 2018” oraz we współzawod-
nictwie z innymi organizacja-
mi „Kręcimy Kilometry dla 
Sulmierzyc 2018” w ramach 
konkursu Fundacji Lotto „od-
LOTTOwa jazda”. Oba pro-
jekty cieszyły się ogromnym 
zainteresowaniem. W drugim 
projekcie gmina Sulmierzy-
ce zajęła wysokie 10 miejsce 
z przejechanymi ponad 300 

tys. kilometrami. Jest to 50 tys. 
więcej niż w roku ubiegłym.

Od połowy czerwca do 
końca sierpnia odbywały się 
coniedzielne rajdy rowerowe. 
Była to doskonała okazja do 
integracji mieszkańców naszej 
gminy i nie tylko w sporto-

wym duchu. Rajdy rowerowe 
stały się dla wielu osób co-
niedzielnym rytuałem. Akcja 
będzie z pewnością konty-
nuowana w kolejnych latach. 

KULTURA

W sobotę, 30 czerwca, 
w Woli Wydrzynej ludzie zaja-
dali się zupą gulaszową, kapu-
stą zasmażaną i smalcem wła-
snej roboty. W kolejnym już 
pikniku rodzinnym całe rodzi-
ny bawiły się i świętowały przy 
poczęstunku zorganizowanym 
przez panie ze Stowarzysze-
nia „Dobra Wola”. Z racji dnia 
dziecka zadbano o najmłod-
szych. Przygotowano dmu-

chaną zjeżdżalnie, popcorn, 
watę cukrową oraz słodycze. 
Dużą popularnością cieszyły 
się przejażdżki bryczką i jazda 
na koniach. Stałym elementem 
imprez terenowych jest strzel-
nica, która przyciągnęła do 
rywalizacji stałych bywalców. 
Konkurencja sportowa wśród 
strzelających to doskonały spo-
sób na integrację pokoleń. 

Wspaniała atmosfera na 
świeżym powietrzu

Wycieczka nad morze - marzenia dzieci spełnione
Aż 45 dzieci z Sulmie-

rzyc przebywało na ko-
loniach w Łukęcinie koło 
Pobierowa. Zwiedzili m.in. 
Bazylikę Konkatedralną 
Wniebowzięcia Najświęt-
szej Maryi Panny, Koło-
brzeg, latarnię, Muzeum 
Minerałów, Pomnik Zaślu-
bin Polski z morzem oraz 
promenadę. Największe 
zainteresowanie wzbudziła 
wizyta w oceanarium w Po-
bierowie. Tam zanurzyli się 
w podwodny świat ryb, żół-

wi oraz groźnych reki-
nów. Dzieci miały okazję 
usłyszeć wiele ciekawych 

historii. Wieczór był cza-
sem zabaw integracyjnych 
takich jak zabawa w dwa 

ognie, czy piłka nożna. 
W programie wieczornego 
odpoczynku nie zabrakło 

miejsca na rozmowy o po-
zytywnych aspektach bez 
uzależnień, ukazywania 
znaczenia pozytywnego 
stosunku do siebie i umie-
jętności współżycia z in-
nymi. Organizatorem wa-
kacyjnego wyjazdu dzieci 
i młodzieży była Gminna 
Komisja Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych, 
która sfinansowała wypo-
czynek 25 kolonistom. 
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Na terenie naszej gminy 
organizowanych jest wiele 
różnych przedsięwzięć spor-
towych. Każdego roku w ra-
mach Wędkarskiego Grand 
Prix o Puchar Wójta Gminy 
Sulmierzyce w ramach któ-
rego odbywają się w okresie 
wiosenno-letnio-jesiennym 
zawody wędkarskie. Co-
rocznie dwudziestu pięciu 
zawodników z terenu gmi-
ny rywalizuje w zawodach 
dziennych spławikowych 
oraz nocnych gruntowych. 
Każdorazowo najlepsi otrzy-
mują pamiątkowe puchary 
oraz atrakcyjne nagrody rze-
czowe. 

Gmina Sulmierzyce 
stara się pozyskiwać środki 
zewnętrzne z różnych źró-
deł. Na organizację imprez 
sportowych udało się pozy-
skać środki z   Ministerstwa 
Sportu i Turystyki. 

W partnerstwie z Okrę-
gowym Klubem Strzelectwa 
Sportowego „10-ka Radom-
sko” realizujemy projekt 
„Sportowa gmina! Sulmie-
rzyce 2018”. Jest to cykl im-
prez sportowych odbywają-
cych się przez cały 2018 rok 
W ramach Projektu obyły się 
już następujące zadania:

Turniej dla dzieci z roczni-
ka 2009 i młodszych „Mali 
Mistrzowie”

Zawody były skiero-
wane dla dzieci z rocznika 
2009 i młodszych. W pierw-
szej fazie drużyny zostały 
podzielone na dwie gru-
py i rywalizowały system 
„każdy z każdym”. Dwie 
najlepsze drużyny z każdej 
grupy awansowały do Ligi 
Mistrzów, natomiast zespo-
ły z miejsc III i IV do Ligi 
Europy. Pierwsze miejsce 

w Lidze Mistrzów przypadło 
drużynie Start Lgota Wielka, 
która wygrała turniej lep-
szą różnicą bramek. Drugie 
miejsce zajął zespół WKS 
Wieluń. 

Trzecie miejsce nato-
miast Ajaks Częstochowa, 
a czwarte Akademia Spor-
tu Sulmierzyce I. W Lidze 
Europy tryumfował zespół 
Zawiszy Pajęczno, wyprze-
dzając odpowiednio: Omegę 
Kleszczów, Astorię Szczer-
ców i Akademię Sportu Sul-
mierzyce II. 

Każda drużyna otrzy-
mała piłkę i pamiątkowe 
puchary. Nagrody zostały 
wręczone przez  Wiceprze-
wodniczącą Rady Gminy 
Żanetę Zimoń.

W ramach projektu 
został zorganizowany XIII 
Otwarty turniej tenisa stoło-
wego o Puchar Wójta Gminy 
Sulmierzyce.  Zawody prze-
prowadzone zostały w sze-
ściu  kategoriach: młodzie-
żowej dziewcząt i chłopców 
z podziałem na Szkoły pod-
stawowe i Gimnazja oraz 
OPEN kobiet i mężczyzn.

Na zakończenie najlepsi 
otrzymali pamiątkowe pu-
chary i nagrody rzeczowe, 

natomiast każdy uczestnik 
okazjonalny medal

Zawody Strzeleckie „Wio-
sna Open”,

Gmina Sulmierzyce 
organizuje także „Puchar 
Wiosny” w strzelaniu. Za-
wody te już na stałe wpisały 
się w wojewódzki kalendarz 
strzeleckich imprez strze-

lectwa sportowego. Z roku 
na rok przybywa uczestni-
ków, a same zawody zysku-
ją na prestiżu. Jest to jedna 
z nielicznych imprez w kra-

ju, gdzie oprócz zawodow-
ców swoich sił mogą spró-
bować strzelcy rekreacyjni 
oraz amatorzy.

Łącznie przeprowa-
dzono strzelania w aż 10 
konkurencjach. Po raz 
pierwszy odbyły się emocjo-
nujące finały zawodowców 
w konkurencjach karabin 
oraz pistolet pneumatyczny. 
O emocjach może świadczyć 

fakt, że w karabinie pneuma-
tycznym o zwycięstwie zde-
cydowało 0,5 pkt. W pierw-
szym finale zwyciężyła Julia 
Urbaniak z Sokoła Zduńska 

Wola, natomiast w pistolecie 
najlepszy okazał się zawod-
nik 10-ki Radomsko Wiktor 
Blada.

Turniej piłki nożnej na 
Orliku

W pierwszy weekend 
lipca br. odbyła się siódma 
edycja turnieju piłkarskiego 
o Puchar Przewodniczącego 
Rady Gminy w Sulmierzy-
cach. Turniej rozpoczął się 
o godzinie 16.00 na sulmie-
rzyckim Orliku. 

Do piłkarskich zmagań 
przystąpiło osiem drużyn. 
Zostały one podzielone na 
dwie grupy po cztery zespo-
ły. Do półfinału awansowały 
po dwie najlepsze z każdej 
grupy. Turniej wygrał ze-
spół Słowiana Dworszowice, 
który pokonał zespół Ba-
łuty. Najlepszym zawodni-
kiem wybrany został Maciej 
Szymczak (Bałuty), a naj-
lepszym bramkarzem został 
Krzysztof Żak (Słowian).

Wszystkie drużyny zo-
stały uhonorowane przez 
Przewodniczącego Rady 
Gminy w Sulmierzycach 
piłkami, a trzy najlepsze 
także pucharami i torbami 
sportowymi. Jest to cyklicz-
na impreza organizowana 
każdego roku na początku 
wakacji. 

Obóz sportowy dla dzieci 
w Sztutowie, Zakopanem 
i Jantarze.

Trzydzieścioro młodych 
piłkarzy z klubów Akademia 
Sportu Sulmierzyce oraz Sło-
wian Dworszowice Pakoszo-
we w dniach 29 kwietnia – 5 
maja uczestniczyli w obozie 
szkoleniowym w nadmor-
skim Sztutowie. Do dyspo-
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zycji zawodników były bo-
iska trawiaste, ze sztuczną 
nawierzchnią, siłownia, sala 
szkoleniowa oraz wszystkie 
pozostałe atrakcje ośrodka. 
Oprócz treningów dzieci 
i młodzież, korzystając ze 
słonecznej pogody, wypo-
czywali na morzem oraz ak-
tywnie korzystali z atrakcji 
ośrodka. Piłkarze zwiedzili 
również gdańską starówkę 
oraz jedną z aren Euro 2012 
stadion Energa.

W dniach 24-29.06.2018 
dzieci z roczników 2006 
i młodsi wzięli udział 
w obozie sportowym w Za-
kopanem. Oprócz zajęć pił-
karskich młodzi adepci 
wystąpili w międzynaro-
dowym turnieju Tatry Cup 
2018. W trakcie czterodnio-

wych rozgrywek rywalizo-
wali z drużynami zarówno 
z kraju jak i z zagranicy. 
Zespół występujący w ka-
tegorii U-11 zajął 8 miejsce 
w Pucharze Kasprowego, 
natomiast drużyna Żaków 
U-9 zajęła trzecie miejsce 
w Pucharze Giewontu. Ze-
społy postawiły bardzo wy-
soko poprzeczkę bardziej 
utytułowanym drużynom. 
W przerwie pomiędzy 
rozgrywkami i zajęciami 
młodzi piłkarze mieli moż-
liwość zwiedzić najpiękniej-
sze miejsca w stolicy Tatr, 
z wjazdem na Gubałówkę 
włącznie. 

Mimo deszczowej po-
gody wraz z opiekunami 
znaleźli także czas na sko-
rzystanie z oferty basenów 

termalnych.
W dniach 8-15 sierpnia 

został zorganizowany obóz 
sportowo taneczny w Janta-
rze. Z wyjazdu skorzystało 
dwudziestu dwóch uczest-
ników, którzy podczas całe-
go pobytu mieli zapewnione 
zajęcia sportowo taneczne. 
Ponadto dzieci korzystały 
z kąpieli morskich i słonecz-
nych. W programie obozu 
znalazły się także wycieczki 
do Malborka i Trójmiasta. 

W drugiej połowie roku 
organizowane są stałe za-
wody sportowe takie jak: 
turniej tenisa stołowego, 
zawody strzeleckie Jesień 
Sulmierzyce Open, a także 
Sulmierzycka Halowa Liga 
Piłki Nożnej. 

Sulmierzyce Dokładnie 17 marca na 
przyszkolnej hali sportowej 
w Sulmierzycach rozegrano 
XIII Turniej Oldbojów w piłce 
nożnej o puchar przewodni-
czącego Rady Gminy. Tym 
razem charytatywny. Zbierano 
środki na leczenie i rehabilita-
cję Kamila Marszała, młodego 
mieszkańca gminy Sulmie-
rzyce, który w ubiegłym roku 
ucierpiał w wypadku komuni-
kacyjnym.

W walce o puchar prze-
wodniczącego wzięło udział 
osiem drużyn. Na podium sta-
nęli zawodnicy następujących 
drużyn: I m. Oldboj Dworszo-
wice Pakoszowe, II m. Oldboj 
Szczerców, III m. Elektrownia 
Bełchatów. O podium otarł się 
zespół Oldboj II Sulmierzyce, 
który zakończył rozgrywki, 
plasując się na IV miejscu.

Najlepszym zawodnikiem 
wybrano Jarosława Piotrow-

skiego (Szczerców) najlepszym 
bramkarzem natomiast Zbi-
gniewa Rojka (Sulmierzyce). 
Wiceprzewodnicząca Rady 
Gminy w Sulmierzycach Żane-
ta Zimoń, na zakończenie tur-
nieju wszystkim zespołom oraz 
wyróżnionym zawodnikom 
wręczyła pamiątkowe puchary, 
a dodatkowo trzem najlepszym 
drużynom piłki. W ramach 
imprezy udało się zebrać nie-
mal 2300 zł. Zebraną sumę 
przekazano rodzinie Kamila. 
W trakcie rozgrywek urządzo-
no licytację piłki do siatkówki 
oraz koszulki i zestaw kibica 
Skry Bełchatów, co ważne - 
z podpisami siatkarzy, wszyst-
ko przekazane przez Janusza 
Michalaka, producenta meta-
loplastyki. Firma Kapelańczyk 
przekazała do zlicytowania ze-
staw swoich produktów. 

Zagrali dla Kamila

W drugiej połowie marca 
w hali sportowej Szkoły Pod-
stawowej w Sulmierzycach 
odbył się I  Turniej Młodych 
Mistrzów w piłce nożnej o Pu-
char Wójta Gminy Sulmierzy-
ce. Zawody były skierowane 
dla dzieci z rocznika 2009 
i młodszych, a zrealizowane 
zostały w ramach projektu 
„Sportowa Gmina! Sulmierzy-
ce 2018” który został objęty ho-
norowym patronatem posła na 
Sejm RP Grzegorza Schreibera. 
Dwie najlepsze drużyny z każ-
dej grupy awansowały do Ligi 
Mistrzów, natomiast zespoły 

z miejsc III i IV do Ligi Euro-
py.  Pierwsze miejsce w Lidze 
Mistrzów przypadło druży-
nie Start Lgota Wielka, która 
wygrała turniej lepszą różnicą 
bramek. Drugie miejsce zajął 
zespół WKS Wieluń. Trzecie 
miejsce natomiast Ajaks Czę-
stochowa, a czwarte Akademia 
Sportu Sulmierzyce I. Każda 
drużyna otrzymała piłkę i pa-
miątkowe puchary. Nagrody 
zostały wręczone przez wice-
przewodniczącą Rady Gminy 
Żanetę Zimoń.

Turniej młodych
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W gminie Sulmierzyce Ja-
kub Szczepanik słynie ze swojej 
umiejętności konstruowania. 
Już jako dwunastolatek przy-
prowadził do swojego domu 
,,komarka”, przy którym prze-
prowadzał pierwsze drobne 
prace. Kiedy w końcu maszyna 
zaczęła jeździć, sprzedał ją i ku-
pił następny motocykl. Teraz 
ma ich kilka. Niektóre z nich 
są zarejestrowane i mogą peł-
noprawnie korzystać z dróg 
publicznych. 

Jakub znany z tego, że 
w swoim garażu stworzył repli-
kę pierwszego amerykańskiego 
motocykla wyścigowego z lat 
dwudziestych zeszłego wieku. 
Te maszyny rozpędzały się do 
160 km/h. Prawie wszystko 
zrobił sam. Zespawał kupione 
wcześniej rurki. Kupił silnik 
od swojego kolegi. – Nawet 

nie wiem, skąd był ten silnik – 
oznajmia Jakub. 

– Po prostu podobał mi się 
jego kształt. W celu stworzenia 
baku zrobiłem model z karto-

nu tak żeby pasował. Następ-
nie wyciąłem elementy blachy 
o takich wymiarach jak karton 
i zespawałem – opowiada. Przy 
drobnych elementach pomocy 

udzielił mu znajomy tokarz. 
Koła zostały wykonane z obrę-
czy od kół rowerowych. Silnik 
nawet nie ma łańcucha. Zastą-
pił go skórzany pasek. Ten oto 

stworzony przez Jakuba prze-
błysk inżynieryjnego geniu-
szu rozpędził się do 70 km/h 
na polnej drodze. Warto tutaj 
zaznaczyć, że manetka była 
przekręcona tylko do połowy. 
Ostrzejsze testy odbędą się na 
torze wyścigowym. Konstruk-
cja wspomnianej wyżej repliki 
zajęła rok. Jakby przeliczyć to 
na godziny to wychodziło oko-
ło 10. tygodniowo. 

Taka pasja wymaga wie-
le wysiłku i czasu. Jakub jest 
zdania, że dla niego to bardziej 
odpoczynek niż praca. W tym 
co robi wspiera go rodzina, 
znajomi oraz klub moto-pasjo-
nat Sulmierzyce. Ludzie chwalą 
jego pracę, co daje mu moty-
wację do dalszego działania.
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Nie boją się strzelać - Puchar Wiosny Sulmierzyce 2018
Śmiałkowie lubiący strze-

lać mieli okazję sprawdzić 
swoje umiejętności strzeleckie 
w Pucharze Wiosny - Sulmie-
rzyce 2018. Dzień zawodów, 
to okres ciężkiej pracy. I tym 
razem turnieju by nie było bez 
zaangażowania licznego ze-
społu sędziów i wolontariuszy. 

- Tym bardziej, że uszy-
kowaliśmy stanowiska dla 
pełnych konkurencji regu-
laminowych - mówi Łukasz 
Kucharski z klubu ‚‚10’’ - oraz 
do strzelań rekreacyjnych i do 

strzelań zupełnie amatorskich 
(bez licencji). Frekwencja była 
zaskakująco wysoka. A zawo-
dy to jak zawsze i radość i łzy 
- taki jest sport.

Gmina Sulmierzyce udo-
stępniła salę oraz ufundowa-
ła nagrody. Organizatorzy 
są wdzięczni firmie Zeger 
Bicycles z Pajęczna za prze-
kazanie nagród głównych - 
wspaniałych rowerów. Duże 
wsparcie okazała także firma 
Ubezpieczenia Wiśniewska.  
Impreza zadbała też o ama-

torów - sympatyków strzelec-
twa nieposiadających licencji. 
Zawodników podzielono na 
cztery klasyfikacje: dziew-
częta, chłopcy, kobiety i męż-
czyźni. Trzej najlepsi strzelcy 
z każdej grupy nagrodzenia 
zostali dyplomami, medalami 
oraz nagrodami rzeczowymi. 
Zawody zrealizowane zostały 
w ramach zadania publicz-
nego Ministerstwa Sportu 
i Turystyki: Sportowa gmina! 
Sulmierzyce 2018’’.

Pasja do motocykli i wielki talent Jakuba Szczepanika


